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14. juun i l saabus Naantalisse Turku laevaremondi tehase dokki salapärase nimega 
"Anna K". Lähemalt lk. 4 j a 5 . 

Kindlates kätes kindla laeva peal 
Teinegi Eesti laevafirma, 

Inreko Laeva AS, sai rahvus
vaheliselt nõutava "Seltsi 
vastavuse tunnistuse" j a 
tema "Vana Tallinn" ning 
kolm tiiburit "Laevade ohutu 
juhtimise tunnistuse". Tun
nistuste pidulik kätteandmi
ne oli 11. juunil "Vanal Tal
linnal". Nagu ka "Eesti Mere
laevanduse" puhul, oli Vene 
Mereregister see, kellelt 
audit telliti j a kes tunnistu
sed välja andis. 

Reigistri esindaja Segei 
Sedov ütles, et merenduses 
kuulub tulevikus edu neile, 
kes kvaliteediga tegelevad. 
Oma firma ja laevade töö 
ISM-koodeksÜe vastavusse 
viimine ongi pürgimine pare
ma kvaliteedi poole. 

Inreko Laeva AS peadirek
tor Enn Rohuta: See on meie 

firma ajaloos pidulik moment. 
Ohutu laevaliikluse tunnistus 
on suure töö tulemus. Asi sai 
alguse sellest, kül Tehnika
ülikoolis hakkas professor 
Lev aldi juhtimisel tööle rühm, 
mis pidi selle tööga valmis 
saama. Eriti tahaks ära mär
kida nii professor Levaldt kül 
ka kapten Õnnise tööd. Kaa
sa aitas kogu firma personal, 
nit meie kui ka rahvusvaheli
sed eksperdid, samuti vee
teede amet Süsteemi loomine 
polnud sugugi lihtne, olt vaja 
murda palju bürokraatlikku 
vastasseisu: 

Aga täna oleme selle tun
nistuse omanikud. 

Vahepeal olt lehest ("Äri
päevast" — toim.) lugeda, et 
seda tunnistust on võimalik 
osta. See on tätestt väär aru
saamine. Tunnistuse saami
se taga seisab väga tõsine 
töö: kogu firma juhtimise 
struktuuri muutmine Ja selle 
süsteemi viimine arvutisse, et 
vältida paberlmajandust ning 
töötada võimalikult kiiresti 

uue seaduse muudatuste sis
seviimisel, mis tagab relsUate 
ja laevapere turvalisuse, kau
baveo ohutuse ja merepuhtu-
se. 

Uus süsteem ei jää mitte 

käiku. 
"Inreko" laevadel olete 

kindlates kätes kindla laeva 
peal. 

Veeteede Ameti peadirek
tor Kalle Pedak: Tänasega 

guse süsteemi ülesehitamine 
võtab palju aega: ettevalmis
tust oli aasta-poolteist tun
nistamise protsess kestis 
kuu—kaks. Ja ega dokumen
di saamine veel tähenda, et 
sellega nüüd kõik lõpeb. Kolk 
peab edasi arenema. 

"Eesti Merelaevanduse" 
kaubalaevadel on see prot
sess samuti vaja läbi teha. 
Välkelaevaomanlkel samuti, 
kusjuures nende jaoks on eri
ti keeruline oma firma struk
tuur rahvusvaheliste nõuete
ga niimoodi vastavusse saa
da, et oldaks suutelised ohu

tust tagama. 
Selles valdkonnas ei ole 

võimalik midagi osta, nagu 
ehk ajakirjanduse kaudu on 
vale mulje tekitatud. Klassifi
katsiooniühingutele kehtivad 
väga ranged rahvusvaheli
sed normid. Vene Mereregis
ter on nende seas üks tuntu
maid. Sama hinnatud nagu 
Lloyd või Norske Veritas. Tä
nan Vene registrit ja soovin 
jätkuvat head koostööd. "In
reko" rahvale aga — edu, 
õnne ja rahulikku meresõitu. 

Mari Vamba 
Madli Vi t i smann 

Sergei Sedov andis "Seltsi vas tavuse tunnis tuse" Enn Rõ
muale . 
riiuli peäle seisma, vald see 
toimib ja hakkab nimetatud 
eesmärke ellu viima. Võime 
uhkusega öelda, et nüüd ole
me valmis täitma kõiki ohutu
le reisilaevandusele esitata
vaid uusi tingimust 

Tänan kõiki kaasaaitajaid, 
eriti aga Venemaa Merere-
gistrlt. Venemaa on väga pika 
ajalooga mereriik, ja tema 
ajaloost kasvanud kogemu
sed on rahvusvaheliselt akt
septeeritud. See on üks nõud
likumaid registreid. Ta oli 
meid auditeerid.es väga põh
jalik, võttis kogu süsteemi 
punkt-punktüt läbi. Viisime 
meile tehtud märkused ellu, 

Ja Jõudsime eesmärgile. Soo
vin Vene registrile head käe-

on meie reisilaevanduses üks 
etapp lõppenud. Kõik rahvus
vahelisi liine sõitvad reisilae
vad on läbinud ohutu korral
damise süsteemi sertifitseeri
mise. 

Millegipärast on mlttespet-
slallstkle seas tekkinud nii
sugune arusaamine, et see 
sertifikaat on mingi tavaline 
laevadokument. Umbes nii, et 
teed näiteks ühe remondi ära 

Ja saad selle: või ei tee re
montija ei saa. Tegelikult on 
mereohutuse setsukohast 
käimas täielik revolutsioon — 
pööre arusaamises, kuidas 
korraldada merel ohutust, 
kuldas ohutut süsteemi üles 
ehitada, kuldas üles ehitada 
kogu reisilaevandust Niisu-

"Vana Tallinna" tunnis tuse sai kap ten Toomas Tammeorg. 

Lp . " M e r e m e h e " t o i m e t u s ! 
Usun, et kõik "Meremehe" lugejad teavad, mis on laev. Aga 

meie justiitsministeeriumi äsja arutamiseks levitatud "Lae
va asjaõigusseaduse" eelnõus tehakse Teile asi selgeks hoo
pis niimoodi: 

S 2. (1) Laev on piisava suurusega ujumisvõimeline 
seest õõnes asi, mis on võimeline ning mõeldud vee peal 
või vee all liikumiseks ja inimeste või asjade transporti
miseks. 

Parimate tervitustega Olev Leino, 
. Eesti Laevaomanike Liidu peasekretär^ 

http://auditeerid.es
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Uurimistööd Moonsundi arhipelaagis 1996. a. mais 
Rootsi materjalide põhjal 

Teede- ja Sideministee
rium, Veeteede Amet ning 
Rootsi mereadministratsioon 
on teinud, koostööd j u b a üle 
viie a a s t a . Mullu avasid 
rootslased oma projekti-
kantselei, kus praegu tõotab 
üks ekspert , paljudele tuttav 
kapten S t e n Lewander. 

Möödunud aasta, lõpus 
tehti koos Veeteede Ametiga 
Väinamere faarvaatrite üle
vaatust, e t selgitada välja 
nende vas tavus rahvusvahe
listele normidele. Vaatluse 
all oÜd kanal i laius, pöörde-
kohad, navigatsioonimärgis
tus ning arutleti ka täienda
vate hüdrograafiliste uurin
gute vajaduse üle. Kasutati 
kohalike lootside ja sadama
kaptenite abi. Kuna 1994. 
aastal oli ühiselt koostatud 
uurimus merekaardistamise 
vajaduste kohta Eest i vetes, 
on tööd Muhu väinas eelne
va loogiline jätk. Möödunud 
aastal tegid Rootsi laevad 
koos Ees t i Veeteede Ameti 
spetsialistidega tööd Paldiski 
sadamas. Seal tehti sadama 
sissesõidu ning kahe ankru -
koha hüdrograafllisi uurin
guid, l i saks liinide geodeetili
si mõõdistamisi ja po ide asu
kohtade täpsustamist . 

Tänavustel töödel Väina
meres osalesid Rootsi mere
väe a lused HMS "Utö", "Ar-
holma", "Ulvön", "Hisingen" 
ja "Dämmam" ning Meren-
dusadministratsiooni uuri
mislaev HMS "Jacob Hägg". 
Selle väikese laevastiku lipu
laev jäi tööle veel nädalaks 
pärast sõjalaevastiku aluste 
lahkumist 19. mail. 6.—26. 
maini tegi tööd 150 inimest. 
"Jacob Häggi" kapten Peter 
Engman, kes ei p idanud pal
juks kogu ekspeditsiooni te
gevust pisiasjadeni selgitada, 
on samal ajal ka ekspedit
siooni teaduslik juht . 

Koostööpartneritena Ees

tist märkis Rootsi pool ä r a 
Eesti Meteoroloogia Instituu
ti, kust edastati kogu operat
siooni vältel andmeid veeta
seme kohta, ja Eesti Veetee-

Chief Ole Melkquist inst-
rueeris kohe laeva astumi
s e järel ohutuse asjus. Kü
laline nr. 6 kuulus parve 3 
võ i 4 juurde ja pidi täpselt 
järele vaatama, kus need 
vest id ja tema jaoks valmis 
pandud termoülikond on. 

d e Ametit, kellelt saadi oluli
n e navigatsiooni- ja hüdrog-
raaflainformatsioon, samuti 
info Ristna DGPS-Jaamast. 

Ühe osana projektist oleks 
võinud olla ka Eesti Mereha
riduskeskuse hüdrograafia 
eriala kadettide koolitamine. 
Mõned neist osalesid huviga 
uurimistöödel, aga päris eel
nevalt plaanitud kava järgi 
see koostöö ei sujunud. 

Kontaktid olid ka piirival
ve ja mereväega ("Sulev"). 

Uurimislaev HMS "Jacob 
Hägg" on nüüdisaegne me-
reuurimislaev, mis kasutab 
mitmekanalilist kajaloodi-
missüsteemi. Oma nime on 
t a saanud admiralilt, kunst
nikult ja mereuurijalt Jacob 
Häggilt, kes elas 1839— 
1931. (Kes on vähegi kokku 

Pikku 90 Nautiika miili (167km) 
Tetlajus 180*00 meetrit 
Pind 85 miljon ruutmeetrit 
Leitul objekte arv 200 
Leitud mi ine 5 
Leitud vrakke 6 

puutunud Rootsi laevapilti-
dega, mäletab kindlasti, et 
neist paljude autoriks on 
J. Hägg. Tema maalitud sõ
jalaeva pilti on oma plakatil 
kasutanud ka Rootsi Mere
muuseum.) Jacob Häggi 
meenutatakse Rootsi meren-
dusringkondades ka selle 
tõttu, et tema oli see, kes viis 
sisse nn. salajaste faarvaat
rite süsteemi Stockholmi 
saarestikus. See on just sa
malaadne kui paljudes riiki
des kasutatakse, et oma sõ
jalaevastik kindlustatakse 
eriti salajaste laevateede 
kaartidega. Nagu ütles "Ja
cob Häggi" kapten Peter Eng
man: "Need on nii salajased 
kaardid, et teie neid mingil 
tingimusel ei näe." 

Laev on ehitatud 1983. 
aastal Rootsi läänerannikul 
Djupviki laevatehases, on 37 
m pikk ja 7 m lai. Tal on kaks 
lisa-vööripõtkurit manööver
damiseks väikese kiirusega 
tõotamisel. Meeskonnas on 5 
ohvitseri ning 7 ajateenijat, 
mis võimaldab tal hea ilma
ga töötada 24 tundi ööpäe
vas. Tavaliselt tehakse uuri
mistöid märtsist detsembrini 
kahe meeskonnaga. Siis 
pannakse laev talvekorteris
se. Laeval kasutatakse 
DGPS-süsteemi, mis peaks 
võimaldama kohamäärangu 
1-meetrise täpsusega. Süga
vuste määramiseks kasuta
takse moodsat mitmekanali
list kaja loodi. 56 kiirt saade
takse 6 korda sekundis väl
ja, mis peaks andma sekun
dis 336 sügavust ja posit
siooni. Kogu info töödeldak
se loomulikult arvutisüstee
mis. Vahetult enne Eestisse 
tulekut saadi peale uus süs 
teem, "vana" jaoks sisseehi
tatud nurk jäi uuele ü sna 
suureks. 

Lisaseadmena kasutatak
se sfcte-scan-sonarit, mis 
kasutab 350 KHz lainepik
kust. Üks sonar on veel 
vööris. 

Leiu ka liinilaeva "Slava" 
vrakk, mis on 600 meetrit 
eemal ta seni kaardistatud 
asukohast. Seda ei leitud so-
nari abil, vaid kajaloe-süs-
teemiga, sest vrakk oli üleni 
savi all ning nägi välja nagu 
looduslik kühm. Üks vrakk, 
arvatavad "Artelštsik", oli ol
nud laskem oonalaadungis, 
mille kahjutukstegemisega 
oli raskusi, sest osa kesti oli 
olukorras, kus neid oli ohtlik 
liigutada. Veel leiti 2 vrakki, 
kaht kaardil märgitut ei ol
nud põhjas. 

Kanalid mõõdeti 300—500 
meetri laiuselt üle, iga 15 
meetri järel uus mõõtmisri-
ba. Nii seal 6—7 sõlmega trii
gib" edasi-tagasi. Kokku ar
vati olevat saadud 3 miljonit 
mõõtmispunkti. Praegu on 
enamasti faarvaatris süga
vust 7—7,5 m, keskel 6 
meetrit. Kui natuke siit-sealt 
süvendada ja üks vrakk ära 
koristada, peaks saama 

sealtkaudu rahulikult sõita. 
Kaptenite arvates on faar-
vaater na tuke kitsas ja et 
sealt sõita saaks , tuleks see 
tähistada. 

Huvi Väinamerest läbisei-
lamise vas tu on Rootsis juba 

"Jakob Hägg" tuleb Rohuküla kai äärde. 

tekkinud. Ühe Rootsi laeva 
kapten oli "Jacob Häggi" te
leprogrammis näinud ning 
helistas laeva, saamaks tea
da, kas uurimistööd on lõpe
tatud ja ehk oleks võimalik 
sealtkaudu tulla. 

Kanalist on laevu ennegi 
läbi käinud, meie meestele 
oli sealne tee teada. Kapten 
Elmar Anniko meenutas oma 
sünnipäeval, kuidas ta veel 
laevanduses töötamise ajal 
aeg-ajalt tee lühemaks tegi, 
aga seda üksnes siis, kui dis-
petšeriteks "omad poisid", 
kes ta laeva sel ajal, kui see 
korda rikkus, lihtsalt ei otsi
nud. 

Sõja ajal viidi kanalist läbi 
legendaarne "Kirov". Et tolla
se läbimineku kohta on mä
lestused säilinud, võiks need 
isegi praegu meelde tuletada. 

Nii valgustas operatsiooni 
N. Mihhailovski 1978. a. kir
jastuse "Eesti Raamat" väl
jaantud raamatus "Legen
daarne Kirov": 

27. juunil saabus Dau-
gavgrlvasse Punalipulise Bal
ti Laevastiku juhataja vüt-
seadmlral V. Trtbuts. 

"Kardame tele pärast, Va
lentin Petrovltš, viimaks jääte 
süa toppama," ütles ta mure
likule Drozdlle. "Kas teate, 
missugune olukord on rin
del?" 

Selgus, et Saksa tankid 
olid jõudnud Daugavanl, tek
kis Riia ümberpllramise oht. 
Nendes tingimustes sinna 
jääda olnuks "Kirovile" ja 
teistele sõjalaevadele Uiga 
suur risk. Õhukaitse oli 
nõrk... Saksa raadiojaamad 
pasundasid kogu maailmale: 
"Punaste suured jõud on su
letud Rita lahte, nad on sat
tunud lõksu ja määratud 
hukkumisele." 

"Veel pole teada, kes lõksu 
jääb," libises Tributsi näole 

Irooniline naeratus. "Kuid 
esialgu on tarvis ära min
na..." 

Aga lahkuda polnud lihtne: 

Kapten Peter Engman ja 
lemustega rahul olevat. 

Sten Lewander 

*-iž* 1 

paistavad töötu-

JL-r;"jj 
Ekraani parempoolses servas on näha vraki, vist "Artelšt-
šiku" kujutis. 
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Irbe väin oli mineeritud, 
Muhu väin liiga madal, ja 
peale selle lebas seal otse 
laevateel Esimese maailma
sõja ajal uputatud transpor-
dilaev "Krahv Zimmermann" 
tsemendilaadungiga. 

V. Tributs käskis välja kut
suda allüksuste ja sõjalaeva
de komandörid ning tüürime
hed. Daugavgrivas ei asunud 
mitte ainult eskaadri sõjalae
vad, vaid ka allveelaevad ja 
torpeedokaatrid. 

Kui kõik olid kohal, kandis 
laevastiku juhataja ette olu
korrast rindel ning ütles, et ta 
tahaks seoses tekkinud olu
korraga teada alluvate arva
must. Ta istus ning kuulas 
kannatlikult ära Drozdi, Je-
glpko, Ossetski ja Trainini. 
Peaaegu üksmeelselt arvati, 
et laevade kohalejäämine 
ilma tõhusa kaitseta vaenla
se lennuväe vastu oleks liiga 
suur, õigustamata risk. Seda 
enam, et sakslaste suured 
jõud liiguvad Eesti piiri poole, 
aga seal on laevastiku pea-
baas Tallinn. Võib arvata, et 
sealgi puhkevad karmid la
hingud. 

Kõik ära kuulanud, üües 
Tributs lühidalt oma arvamu
se välja: 

"Viime laevad läbi Muhu 
väina ära. Teist väljapääsu 
ma ei näe." 

"Laevad ei pääse läbi, selt
simees admtal," vaidles pea-
tüürimees vastu. "Seal on ju 
madal. Peale selle on väina 
keskel, just käänu kohal 
transpordilaev..." 

"Me süvendame laevatee ja 
läheme tanspordilaevast 
mööda. Tõsi küll, "Kirovil" tu
leb minna karvapealt... Kuid 
seevastu on meil kogenud 
tüürimees," heitis Tributs pil
gu vanemleitnant Petrenkole. 
"Kuidas teie arvate, Vassili 
Trofimovitš?" 

Pärast keskpäeva tekkis 
vahižurnaali märkus: 

"1. juulü kell 13.45 jõudis 
ristleja väinast läbija andis 
puksiirid vabaks." 

Kaugsõidukapten Avo 
Saadre võttis ise sellest ope
ratsioonist osa. Tema mäles
tustest on B. Pao Meremuu-
semisse kirja pannud nii: 

1941. a. olin kapteniks tu-
lelaev "Reservel". Kolm päeva 
enne sõja algust võeti mind 
maha ja pandi a/l "Loodi" 
kapteniks. (3. järgu kapten 
Kristenbrunn võeti kohalt.) 
Olime Soome lahe suus üles
annet täitmas, kui hakkas 
sõda. Mele hakkasime Balti 
laevastiku staabi käsul miine 
traalima. Siis 'suunati meid 
Muhu väina, kus mõõtsime 
vanu I maailmasõja aegseid 

faarvaatreid. Ristleja "Kirov" 
tuli Kessulaiu alla ankrusse. 
Meie otsisime talle teed, et 
saaks nii suure süvisega lae
va Muhu väina kaudu Tallin
na viia. Töötasid ka süvenda

jad, sest me leidsime vanal 
laevateel paar vrakki, mille 
ümbert tuli uus kanal teha. 1. 
või 2. juulil oltjaarvaater "Ki
rovi" läbiviimiseks valmis. 
A/l "Lood" traalis jäiga traa
liga põhja (kõige ees) ja 
4 puksiiri (2 ees ja 2 taga) 

tassisid hommiku kella 4—5 
ajal "Kirovi" toodrite tagant 
läbi 

Materjalid korjas kokku 
Reet Naber 

Pressiteade 

Tallinna Sadam võttis kasutusele uue D-terminaali 
4. j u u n i 1996 

Täna avatud Tallinna 
Kesklinna sadama D-termi-
naal kogumaksumusega 61 
miljonit Krooni on järjekord
ne samm Kesklinna sadama 
kujundamisel kaubasada
mast reisisadamaks, ütles 
RE Tallinna Sadam peadi
rektor Enn Sarap. 

Sarapi sõnul lihtsustab 
uus 3360 ruutmeetrise põ
randapinnaga terminaal, 
mille läbilaskevõime on 1000 
inimest tunnis, oluliselt rei
sisadama tööd ning hajutab 
senini A- ja B-terminaale 
ummistama kippunud reisi-
jatevoolu. Võrreldes 1995. 
aasta esimese kvartaliga on 
selle aas ta esimesel neljal 
kuul Tallinna Sadamat läbi
vate reisijate arv kasvanud 
58%, ulatudes juba 1,4 mil
joni inimeseni. 

Tallinna Sadama tehnika
direktori Aare Kitsingu sõnul 
tagab D-terminaal reisijate 
teenindamise nõutaval tase
mel esialgu 8. kail, edaspidi 
vastavalt vajadusele kõikidel 
sadama selle osa kaidel. 
"Selleks on veel vaja piken
dada galeriisid ja vajadusel 
laiendada terminaali teenin-
duspindu," märkis Kitsing. 

Uus terminaalihoone ise 
läks maksma 35 miljonit 
krooni, hoone kommunikat
sioonid 7 miljonit ning ümb

ruskonna teed ja heakorras
tus 12 miljonit krooni. Pro
jekti kogumaksumusest 7 
miljonit krooni võtnud Admi
raliteedibasseini kanali 
laiendus võimaldab D-termi-
naalil teenindada tiibu reid, 
katamaraane ja keskmise 
suurusega reisilaevu. Laien
dus oli vajalik ka parema 
juurdepääsu tagamiseks C-
terminaalile. 

Terminaalikompleksi pro
jekteeris AS R-Konsult arhi
tekt Irina Raua juhtimisel. 
Novembris 1995 alanud ehi
tuse peatöövõtja ja üldehi
tustööde teostaja oli SRV 
Eesti Ehitus. Allettevõtjateks 
olid firmad Koger & Sumberg 
Ehitus, Rovakate Eesü AS, 
KMT Fassaadimeistrid, AS 
ELWO, AS ASPI, AS Mentor 
ja Voller. Admiraliteedibas
seini laienduse tegi AS Eesti 
Vesiehitus. 

D-terminaali vahetus 
naabruses rekonstrueeris ja 
korrastas Tallinna Sadam 
endise Tallinna Laevaremon
ditehase büroohoone, et luua 
ka sadamas tegutsevale Tal
linna Politseiprefektuuri 
Transpordipolitsei jaoskon
nale normaalsed töötingimu
sed. Hoone anti Riigi Polit
seiametile pidulikult üle sa
muti 4. juunil. 

RE Tallinna Sadama selle 
aasta esimese nelja kuu ne
tokäive oli 290,2 miljonit 

Koridor üle Admiraliteedi bassselnl avati pidulikult vä
hem kui kaks aastat tagasi. 

krooni. Enn Sarapi sõnul on 
firma käive viiendiku võrra 
kasvanud, võrreldes eelmise 
aasta esimese kvartaliga, ja 
ettevõtte puhaskasum võr
reldavatel perioodidel on 
suurenenud koguni 42%. 
1996. aasta esimese kvartali 
auditeerimata puhaskasum 
oli 54,5 miljonit krooni. 

Tallinna Sadama 1995. 
aasta realiseerimise netokäi
ve oli auditeerimata andme
tel 749 miljonit krooni ning 
puhaskasum 62 miljonit 
krooni. Eelmisel aastal läbis 
Tallinna Sadamat 13 miljonit 

tonni kaupu ja teenindati ligi 
3,6 miljonit reisijat. 25% 
kogu Baltikumi läbivast kau
bavoost transporditi 1995. 
aastal läbi Tallinna Sadama. 
Tallinna Sadama eelmise 
aas ta finantstulemusi audi-
teerib rahvusvaheline audii
torfirma "Price Waterhouse". 

Riigiettevõte Tallinna Sa
dam moodustati 1992. aasta 
aprillis ja selle koosseisu 
kuulub praegu neli Eesti põ
hilist kommertssadamat: 
Muuga sadam, Kesklinna sa
dam, Kopli sadam ja Paldis
ki sadam. 

Nii üks kui teine on D. Reet Naberi ja Madli Vitismanni fotod. 

Helsinki linn ja "Finnlines" on sadamaehituses üksmeelele jõudnud 
Soome ajakirjanduse 

jaoks oli aprillis avaldatud 
Helsinki linna ja "Finnlines 
OY" ühisavaldus kui uudis-
pomm, sest pooled teatasid, 
et sõlmivad lepingu, mille 
osapooled ühendavad oma 
jõud uue sadama ehitami
seks Vuosaarde. 

"FinnlinesT on neli aastat 
teatud kui sadama Kantviki 
ehitamise plaanide toetajat. 
Sellepärast on paljudele jää
nud märkamata, et linnava
litsuse ja "Finnlines'!" suhted 
on alati head olnud. Lihtsalt 
on ajakirjanduses olnud ka
sulik nende vastasseisu näi
data, eriti seetõttu, et kum
malgi oli oma eelistusi. Eelle
pingu Vuosaare sadama ehi
tamiseks kirjutasid alla Hel
sinki linnapea Kari Rahkamo 
ning "Finnlines OY" ja 
"Strömsby-Invest OY" poolt 
Antti Lagerroos. 

Sügisel pensionile jääv 
Helsinki linnapea Rahkamo 
läheb soomlaste arvates aja
lukku kui mees, kelle ame
tiajal lõpuks tehti otsus riik
liku suursadamatellimuse 
kohta. 

Lepingu sõlmimisel väitsid 
mõlemad allakirjutajad, et 
riiklik sadamate Uim us on 
hädavajalik ning samal ajal 
pealinna piirkonda kahe sa
dama ehitamine pole mõist
lik. Samuti ollakse veendu
nud, et üks viimasel ajal poo
lehoidu leidnud mõte hajuta
da kogu Helsinki piirkonna 
sadama võimsus kogu Soo

me lõunarannikule, oleks ol
nud riigile kõige kallim või
malus, mis ilmselt poleks ha
kanud tööle ka. Kaks poolt 
jõudsid kokkuleppele ka see
pärast, et sadama ehitamise
ga viivitamine oleks kahjulik 
nii linnale kui kogu riigi vä
liskaubandusele. Ehitust tu
leb enne alustada, kui võiks 
tekkida võimalike kaubavoo
gude suurenemisega võim
suse puudus. 

Vuosaare sadama valmi
misajaks on plaanitud aasta 
2004. "Finnlines" saab oma 
toetuse eest õiguse oma Vuo
saare 45-hektarilise maa-ala 
vastu väärtusliku krundi 
Helsinki kesklinnas, kus on 
ehitusvõimalusi 8500 m , 
mis peaks olema piisav firma 
peakontori ehitamiseks. Loo
mulikult on see tehing "Finn-
lines'ile" kasulik, aga teisest 
küljest — Soome merendus 
peaks edaspidigi arenema 
ning selleks on vaja tugevaid, 
rahvusvahelises konkurent
sis võitlusvõimelisi laeva-
omanikke. Soome muidugi 
vajab suursadamat, aga 
maksumaksjad ei taha liht
salt sinisilmselt sadamaehi
tuseks raha maksta. Sellepä
rast on sadama ehitajatel 
suur vastutus kulude plaa
nitutena hoidmisel. Praegu 
juba ennustatakse uue sada
ma ehitamiseks kuluvat ligi 
2 miljardit Soome marka. 
Soomes kaheldakse, kas sel
lega toime saadakse, sest 
üsna tihti on seal juhtunud 

nii, et suur te munitsipaal-
või riigihangete kulud on töö
de käigus kõvasti kasvanud. 

P ikkala sadam avõim ud 
võivad veelgi taotleda uue sa
dama ehitamist. Samal ajal 
on riigi poolt vaja välja ehita
da infrastruktuuri need 
osad, mis on riigi vastutus
alas: mereteed ning maa
pealsed ühendusteed. Prae
gu on Soome Riigiraudtee 
teatanud, et neil puuduvad 

vahendid suursadama raud
teeühenduste väljaehitami
seks. Arvatakse, et sellega 
tahab riigiraudtee välja pres
sida otsuse, kus need sum
mad saadaks kas mõne vä-
liskaubandusfirmadele pan
dud maksu näol või tariifide 
tõstmisega. See oleks Soome 
konkurentsivõimelisusele 
hävitav löök. 

"Navigator" nr. 3, 1996 

Mere misjon pidas sarikapidu 
20. juunil pidas Muugal oma uue hoone sarikapidu Ees

ti Meremisjon. Nagu kombeks, pakuti töömeestele sel pu
hul haljast hernesupiga. Soolaleivapidu arvatakse kätte 
jõudvat 24. novembriL Siis oodatakse Muugale külalisi 
üsna kaugelt, koguni Vatikanist. Isi Trapido foto 
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Nii arvasid 15. juunil 
Naantali dokki oma uuele 
laevale "Anna K." (ex "Anna 
Karenina") saabunud "Mare 
Balticumi" laevaperelised pä
rast esimest tutvust uue töö
kohaga. Kümne tekiga laev 
osutus mõjuvalt suureks j a 
sopiliseks, reisijad peaksid 
mitmesuguste lõbustuskoh
tade hulgaga rahule jääma. 
Muljet jätab laev juba sisene
misest peale: infoleti ette viib 
eskalaator. 

"Anna K." on 145 m pikk 
j a 24,2 m lai, parda kõrgus 
15 m. Neli 6500 hj-list masi
na t peaksid võimaldama kii-

f t Oleks raha, saaks ilusa laeva $f 

rust 21 sõlme. 1980. aastal 
Turkus Wärtsilä-tehases 
ehitatud 1A jääklassiga 
"Anna Karenina" sõitis vii
mati Vene lipu all "Fred Ol-
sen Lines'i kasuks liinil 
Nynäsham n-Kiel. 

Hiigelsuur logiraamat an
dis napisõnaliselt teada, et 
Bäevast päeva on seistud 

amburgts "Blohm & Vossi" 
kai ääres. 27. märtsil kell 12 
vahetati Vene lipp Küprose 
lipu vastu j a Vene laevapere 
pidi kahe päeva pärast lah-

Päästepaadid on viiendal teki l . 

Korstnatagune amfiteater. 

Vaatasin logiraamatust 
— teie nimed o n seal ammu 
sees . 

RL: Jah, ku i Hamburgis 
laeva astusime, tuli üks ptiu-
silmne poiss vastu, küsis, 
kes oleme, ia pani nimed kir
j a . Sel ajal p idas logiraama
t u t norralasest kapten. Kap
tenid vahetusid kull üle päe
va. Fred Öiseni jaoks seda 
laeva tema raamatupidami
ses enam ei eksisteerinud, j a 
keegi ei t ah tnud siis laeval 
k a olla. Kohtasime veel vene
lasest I mehaanikut ja küm-
metkonda fllipiinlast. Oli 
teki- ja masinavaht ning 
kokk, ja kogu lugu. Võisid 
terve õhtu laevas ringi käia, 
nii et ühtki inimest ei näi
n u d . 

Nojaa, logiraamatust oli 
ka lugeda, e t ühel päeval 
le i t i kolmanda teki kajutist 
ü k s võõras mees maga
mas. . . 

Missugune si is esimene 
mulje laevast ol i? 

JL: Reisijaile on rohkem 
võimalusi lõbutsemiseks j a 
r a h a kulutamiseks. Aga kõik 
t ahab kõvasti üle käia la 
hu lk raha s isse investeerida, 
e t laev saaks jälle korrali
kuks . Aeg ja reisijad on oma 
töö teinud. 

RL: "Mare BalticumiT on 
tekkide pindala 1500 m , sel 
siin tundub esialgsete arves
t u s t e järgi olevat 2500. Nii et 
r uumi ikka on . 9. tekil on ko
gun i amfiteater! Ühel trepil 
on alt kuni ü les välja 102 as 
tet . 

Kolm nädala t töötasime 
laeva õhutussüsteemi välja. 
Rahvusvahelised ohutus
nõuded meeskonnale ja süs
teemidele on vahepeal muu
tunud, j a selge see, et oma
nik püüdis võimalikult oda
valt läbi ajada. Juulist hak
kab ISM-koodeks kehtima, 
tänaseks oleme sertifikaadi 
saamiseks vajalikud doku
mendid kõik kaiku andnud. 

kuma. Uus 13-liikmeline 
laevapere on vana ees hirmu 
tundnud: "Täna on Vene lae
vapere exemplaric kind & 
auiet." - "Vene laevaperega 
öösel probleeme polnud." J a 
pärast nende lahkumist vär
viti üle Vene lipp pardapa-
neelil. 

Viimases, Udmurtiast pä
rit kapten Jakimovi laevape
res oli 165 inimest sünniaas
tatega alates 1935-ndast. 
Vaid kaks noorimat olid sün
dinud 70-ndate algul. Pärit 
olid nad küll Mordvast j a 
Alma-Atast, küll Zaporoz-
jest, Tambovist ja Kaasanist, 
aga ka Pihkvast ja Ašhaba-
dist. Hoolega olid nad kleepi
nud seintele mitmesugust 
näitlikku agitatsiooni, mõju
vaimaks näiteks õpetus mo
biiltelefoni all: kui keegi 
peaks võtma erakõne, pangu 
valmis 5 DEMi minuti eest 
pluss trahv kogu kõne mak
sumuses . Ent õpetussõnu oli 
jagatud reisijailegi. Ilmekaim 
kolmes keeles silt, mis kap
teni nimel keelab restoranis 
kaasatoodud alkoholi ma
nustada. 

Üks osa mitmesuguseid 
kirju ja muid interjööriele-
mente, mis laevaruumidele 
ilmet annavad, võisid olla 
tingitud teise maa teistsu
gustest nõuetest, teine osa 
aga teistsugusest maitsest. 
Päästevestide mäele, mil iga 
rinnal laeva eelmine nimi j a 
kodusadam Leningrad, leiab 
uus omanik vaevalt raken
dust. 

Alumisel tekil oli paik, 
mida nimetati vist küll vene
keelse uudissõnaga "frisko-
tek" - see tähendas saunu, 
solaariume, jõusaali, baari j a 
ilusat ovaalset basseini klas-
seina taga. Ülatekil oli aga 
kaarja roduga läbi kahe kor
ruse ulatuv talveaed-tantsu-
baar. Kui keegi taimed jälle 
roheliseks värviks ja alumii
niumplekist tantsupõranda 
parketiga asendaks, võiks 
see olla ilusa vaatega peen 
koht. 

Konverentsisaale oli suu
remaid j a vähemaid, lükand-
seintega j a ilma, suurim ko

guni kahes tasapinnas põ
randaga. Ent korstnataguse 
kapitaalsete puitpinkidega 
amfiteatri rakendust ei suut
nud keegi esialgu ära arvata. 

Kohal oli juba ka "Vana 
Tallinna" remondi kogemu
sega Eesti firmajuht, kes ar
vas, et tema pakkumine, mis 
välismaiste firmade omadest 
kordi odavam, võiks pooles 
ulatuses Eesti laevaomanik-
ku ahvatleda. Siiski tuli tal 
igasuguste kokkulepeteta 

Tallinna tagasi sõita, aga lu
bas jätkata üritamist. 

Arstid olid rahul kabineti 

1a haigetoa paigutusega, sest 
copteritekk pole kaugel. Lae

vaperel on ka puhkeruume 
rohkem kui varem. Aga kaju
tid lähevad neil laevast laeva 
järjest väiksemaks. 

Roolikamber jätab esialgu 
muljet peamiselt suurusega. 
Kuid umbreeling selle ees 
varjab vaate vöörivisiirile, 
mis, muide, on jus t samasu
gune kui oli "Estonial". 

Oleks raha ... 

Madli Vi t ismann 

Üle värvida tuleb mi t t e ainult päästerõngad. 

.vaid vist kogu laev. 

Mitte ainult uuest laevast 
Räägivad vanemtüürimehed Roland Lemendik ja Jüri Lember 

meie poolt pole mingit takis
tust. 

JL: J ääb üle meeskond 
välja treenida ja siis Register 
kutsuda. Kontrollimine võib 
erinevalt aega võtta: kui kõik 
on korras, siis nii palju, kui 
ülevaatamiseks aega "kulub. 
Kui korras ei ole, siis seni, 
kui kõik korda saab. 

See on s u u r laev, tuleb 
teda korralikult tundma õp
pida ja kõik hästi läbi mõel
da: mida kõigepealt teha, et 
meeskond saaks algul elama 
hakata. Teiseks muidugi see, 
mida kohe tarvis on, kui esi
mesed reisijad tulevad. 

Päästevestidel on Le
ningrad ja "Anna Karenina" 
peäl, kas maalite üle? 

RL: Uued reeglid ei nõua, 
et päritolu oleks peal. Lõ
puks ostetakse ilmselt kõik 
uued, kapuutsidega pääste
vestid. 

JL: Tulevikus pannakse 
liugteed ka. J a 22 parve läks 
eile kontrolli, sellest selgub, 
missuguses seisus need on. 

RL: vanad on need niikui
nii, puuduvad veest tõusmi
se rambid. "Mare Balticumi" 
kogemus näitas, et kumm oli 
muutunud rabedaks, kaks 
kolmandikku läks seal kont
rollimisel katki. 

JL: Algul liinile minnes me 
ei vaja täiskogust parvi, paa
ri kuu iooksul küllap parved 
vahetatakse välja. Reisijate 
arvu tõstetakse järk-järgult. 
Laev on arvestatud 2000rei -
sijaie, aga suurim hulk on 
plaanitud võtta 1600. 

Paatidele tehakse ka detai
lide kontroll. 

Need on küllalt heas 
seisus. Aga tuleb ära pesta j a 
vaadata, mis mustuse alt 
välja tuleb. Auto- ja väliste-

kid vajavad samuti tugevat 
pesemist. Laev seisis 4—5 
kuud kai ääres ja meeskond 
arvas kogu aeg, et homme-
ülehomme on minek. Ega 
nad siis enam vaeva näinud. 

Meie tulek laeva hakkas 
peale õppehäirest. On ju tar
vis, et igaüks teaks tulekah
ju või mõne muu õnnetuse 
puhul oma kohustusi ja tun
neks kohti, kus on avarii-
varus tus ning missugune 
see jus t on, oskaks kasutada 
ningamisaparaate, prooviks 
ära tulekindlad kostüümid. 
Päästepaadid lasti alla, moo
torid pandi tööle. 

RL: Meeskond, kes laeva 
Saksamaalt Naantalisse tõi, 
on nüüd küllalt koolitatud j a 
neile, kes täna tulid, pole 
kohe vaja õppust teha. Lae
va kiil on praegu dokis olles 
kindlalt põhjas kinni... Asja 
tulnud ei teaks praegu veel, 
kuhupoole jooksmagi haka
ta. Eks esimene ekskursioon 
on kõige huvitavam, pärast 
tuleb juba tavapärane töö. 

JL : Laeva nina konstrukt
sioon tehakse siin vastavaks 
nõuetele, mis hakkasid pä
rast "Estonia" hukku kehti
ma — vöörivisiiri lukustuse
le esitatakse uusi nõudeid. 
Nina läheb kõvasti raske
maks. Paigaldatakse ka vee
kindel vahesein. 

RL: See kõik oleks võinud 
ammu tehtud olla—juba sel 
ajal, kui "Diana II"-ga õnne
tus oli. Nüüd aga põhjenda
takse kõiki muudatusi sõna
ga "Estonia". Kurb on seda 
kuulda j a lugeda. 

Kas on suurendatud 
ametlikku ajalimiiti, mis 
on e t te nähtud reisijate 
evakueerimiseks laevalt? 

JL: Ei ole kuulda olnud. 

Ega see kuulus pool tundi 
olegi ette nähtud reisijate 
lahkumiseks, vaid päästeva
hendite ettevalmistamiseks. 

RL: Me oleme meeskonda 
treeninud selleks, et eva-
kuatsioon j a paatidega par
dast eemaldumine peab käi
ma poole tunniga. Aga loeb 
ikka see, millal viimane reisi
j a laevast väljub. 

On näiteks tulekahju, j a 
reisijad tuleb sellest ringiga 
mööda suunata . Seda aega 
pole arvestatud. Peetakse su
mas ideaalselt toimivat süs
teemi ideaalseis ilmas tiku -
tingimustes, veel parem — 
valgel ajal ja kainete reisija
tega, kes parajasti ei maga. 

JL: Praegu tehakse ära 
veel iga-aastane dokiülevaa-
tus ja ka mitme asja perioo
diliselt nõutav kontroll. Kir
jutatakse välja uued sertifi
kaadid. 

Laev värvitakse ka üleni 
üle. 

Reisijateenindusel on 
kuuldavasti tekkinud uusi 
ideid, näiteks restoranide 
loogilisemaks paigutami
seks. Üleval tehakse troopi-
kaaed korda — seal oleks siis 
vaiksem klaasikese taga is
tumise koht. 9. tekile Kino
saali asemele tuleb öine dis-
kosaal. 

RL:Loodame, et seekord ei 
hakata meeskonnalt reisijate 
hegks ruume ära võtma. 

Üldiselt on meeskonna tin
gimused siin paremad kui 
*Mare BalticumiT. Meie 
meeskond tuleb kindlasti ka 
väiksem, kui oli vene oma: 
137 inimest pluss 35, kes 
võivad suvehooajal lisandu
da. Enne meid oli meeskond 
250 inimest pluss 30. 

Süsteem on olemas, nüüd 
tuleb konkreetsed inimesed 
s inna sisse panna. "Mare 
Balticumil" olnud ohutus- ja 
teenindustase ei tohi mingil 
juhul langeda. 25% teenin-
dusmeeskonnast võetakse 
sealt, ülejäänud kohtadele 
tuleb "Tallinki" rahvas. Nad 
kõik on vaja välja koolitada. 
Augustis istutatakse viima
tinimetatud "Mare Balticu-
mile" ümber, ja seni veel seal 
olnud tulevad siia. Siis tuleb 
neid uuesti koolitama haka
ta. 

Tallinkil tekkis siis uusi 
töökohti? Reservi olemaso
lu kohta öeldi personali
osakonnas: no problems. 

JL: Mingi reserv kindlasti 
on. Aga küllap tuli neil ka 
vällaspoolt merelaevandust 
j a Hansateed" inimesi juur
de võtta. 

Kui sõidumeeskonnast 
keegi haigeks jääb, kutsu
takse teisest vahetusest 
mõni välja. Kõigi reisilaevade 
peale võiks olla ühine reserv, 
mis sest, et eri firmad. Siis ei 

Eeaks kaldalolija kahest va-
ast nädalast midagi ära võt

ma. 
RL: Selle kahe nädala sis

se on põimitud ka ametliku 
puhkuse tööpäevad n.-ö. 
tunni kaupa. 

JL: Seadusesõna ütleb 
muidugi midagi muud: 
tööandjal pole õigust puhku
se andmisest keelduda ega 
töövõtjal seda vastu võtmata 
jätta. 

RL: Vaikimine on nõus
olek — me ei ole ise protes
teerima hakanud. Ehkki su
vel võiks ju tore olla natuke 
rahus punata. 

JL: Oleks me kogu aeg 
ühel j a samal laeval olnud, 
siis ehk veel puhkaks iga 
kord kahe nädalaga välja. 
Aga viimastel aastatel on 
kogu aeg olnud laevade Ees
ti upu alla toomine — doki-
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Kapten Erich Mõik: Veeb
ruaris käisin korra laeval 
ära, vaatasin sillalt alla ja 
mõtlesin, et natuke suur 
laev. Ei tundnud ennast üld
se kindlana. 

Laev on küllalt jäik j a tuim 
oma manööverduse poolest, 
paistab, et temaga tuleb üks
jagu probleeme, eriti Tallin
na sadamas. "Mare Balti-
cum" on nagu väikene nuku
kene, sellega võis mängida. 
Aga uuega enam ei mangi. 
See tuletab juba rohkem 
"Vana Tallinna" meelde. Mit
te pikkus ja laius ei loe, seal 
loeb kõrgus — purjepind. Tal 
on täis ehitatud ahter, j a 
sealt hakkab kogu häda pea
le. 

Aga vöörikruvid? 
Eilne päev näitas, et tal ei 

olnud võimu. Ma ei olnud 
olukorra peremees. Tuul oli 
17 m/sek, tellisin kaks puk-
serit. Siin on kanal kitsas, 
oma jõududega oleksin kivi
des olnud. 

Käisin just praegu vaata
mas vintide asetust — need 
on rohkem ahtris, mitte 
kõhu all, nagu "Mare Balti-
cumil". Seal vaatavad vindid 
rohkem välja, sellel siin on 
need rohkem paralleelselt. 
Seal tekib õlajõud, ja see se
gab manööverdust. Midagi 
pole teha, konstruktsioon on 
selline. 

See oli nüüd laevajuht, 
mitte direktori vaatevink
list öeldud. Mis te arvate, 
kas see laev võiks reisijaile 
meeldida? 

Kui saame ta sellisesse 
konditsiooni, nagu peab, 
siis, ma kujutan ette, et rei
sijate jaoks peaks see olema 
küllalt mugav laev. Siin on 
üks suur-suur probleem: ka
jutid on väga väikesed. Neis 
peamistes, 6.-7. teki omades 
on kahekesi raske end ringi
gi keerata. Muidugi, meie lii
nil, kui tahad kajutis ühe öö 
ainult magada, mitte pike
mat aega elada, ei pruugi see 
ka suurem olla. Lõbustusvõi-
malusi on sellel laeval jälle 
nii palju, et see peaks kajuti 
tekitatud väikese ebamuga
vuse kompenseerima, Kahte 

Kuidas uus laev meeldis? 
head ei saa. Kui võrrelda, siis 
"Vanal Tallinnal" on lausa 
luksuskajutid, "Estonial" 
olid aga kõige kehvemad. 

"Mare Baiticum" ongi tege
likult lühema otsa laev ja so
bib häsü Helsinki-liinile. Tal-
linn-Stockholmi liini jaoks ta 
kõlbaks kui teine laev suure
ma kõrvale — nende jaoks, 
kes on huvitatud ülesõidust, 
mitte lõbutsemisest. Kõige 
hullem, kui inimene tuleb 
puhkama ja tahab raha ku
lutada, aga tal pole seda eri
ti kusagil teha. "Mare Baiti
cum il" see probleem on. 

Kas Rootsi-pool on arva
misel, et Eesti reisijate lae
va toomiseks polegi vaja 
midagi teha, sest mele jäta
me laeva niikuinii vähe 
raha? Kas ilma eestlase pi
letiraha ja 100 kroonita, 
mille ta ikkagi laeva jätab, 
on veel parem? 

Muidugi tahetakse laeva 
sõitma seda inimest, kes jä
tab sinna palju raha. Aga kui 
sõitjal raha ei ole, loeb ka 
see, et maksab ainult pileti 
kinni. See on normaalne 
omaniku vaatevinkel. Neil ei 
ole midagi ei eesti ega rootsi 
sajakrooniste vastu. Ainult 
et need viimased on väga vi
sad laeva tulema. Eesti sa
jakroonised on poolteist aas
tat "EstlineT üleval hoidnud. 

Rootsi poole tänane suh
tumine sellesse asjasse on 
nagu öö ja päev algusaegade
ga võrreldes, seda võin rahu
liku südamega öelda. Nad 
vaatavad nüüd ka eestlast 
kui reisijat, tänu kellele me 
kõik palka saame. 

Rootslane jätab kõige roh
kem raha poodi, eestlane — 
restorani, kohvikusse ja baa
ri. Tavaliselt ei ole poes müü
dav eestlase jaoks üldse oda
vam, ja hind määrab. 

Missireisil olid peamiselt 
eestlased, aga kulutamine 
ühe inimese kohta oli sama 
suur kui "Estonia" hiilgeae-
gadel, kui peal olid aina 
rootslased. Teatud VlP-selts-
konnal raha on, ja neile pak
kumine võib juba probleem 
olla. Pakkumine on Soome-
liinil üldiselt paremini välja 
töötatud. 

Aga asjad liiguvad. 
Jääb mulje, et nii Estline 

kui Tallink, noolivad vähe 
oma maine kujundamisest 
Eesti ajakirjanduses. 

Tundub, et pole päris seda 
inimest, kes asjaga tegeleks. 
Kui Jür i Lemberiga TV-3-es 
esinesime, andis hr. Ninnas 
Andres Raidile sponsorraha 
j a ütles, et võiksite ikka me
remeeste elu ka valgustada. 
Mina ei saa ju minna pakku
ma, et tahate — ma esinen. 
Keeran veel midagi kokku... 

Reederikommentaar 
Lisateavet Talllnn-Stockholmi liinile tuleva laeva kohta andis 

"Eesti Merelaevanduse" avalikkussuhete Juht Tiit Roosileht: 
"Anna Karenina" kuulus Norra laevaomaniku firmale "Fred 

Olsen" ning oli renditud Balti Merelaevandusele. 30. aprillil kir
jutati alla laevaostu leping, mille alusel uus omanik kohustus 
laeva üle võtma kuni 10. juunini. Selleks tuli leida tehingu kre
diteerija. 

10. juunil, pärast krediidilepingu allakirjutamist, sai laeva 
omanikuks Küprosel registreeritud firma "Empremare Shipping 
Co Ltd." See firma põhineb 6 0 % ulatuses Eesti kapitalil ning li
saks aktiivsetele investoritele - "Eesti Merelaevandusele" ja 
"Nordstrom & Thulinile" - osa levad mõlemal poolel ka nn. pas
siivsed investorid. Ligi 75 % ulatuses rahastasid laevaostu Hol
landi p a n g a d ABN AMRO ja Meespierson N.V. 

Lähemal ajal sõlmitakse bafe/boa/-c/iarfer-leping "Empre-

Teie teist s la id to ppust ei 
teadvustatud ajakirjandu
sele. 

Need on niisugused iga
päevased asjad, mis pole 
uudised. Seda teadvustati 
Rootsis, sest toimus seal
pool. 

28. juunil läheme liinile 
kui kaubalaev. Ettevalmistu
sed reisijate vastuvõtuks 

Naantali dokk, millesse tuli 
sisse sõita, on kaljudesse 
raiutud meresopp. Kõrval 
on Vene vägilane Juri Dol-
goruki". 

kestavad sõites edasi. ISM-i 
tunnistuse saamiseks oleme 
valmis — saame ajutise, tin
gimusel, et teatud asjad tee
me teatud ajaks ära. Siis tu
leb Rootsis teha ohutusek-
sam, kolmandaks on Rootsi 
port state control. Eestis on 
vaja teha osaliselt samad as
jad. Aga näiteks veeteede 
ameti esindajad saavad siia 
kohale tulla, siis pole Tallin
na sadamas sellega vaja te
geleda. 

Kahe nädalaga ei saa lae
va nii korda, et võiksime rei
sijad peale võtta ning neile 
midagi pakkuda. 

Nojah, ega tema pilet sel
le pärast odavam pole. 

Päästeparvi kontrollitakse 
järk-järgult. Reaalne elu dik
teerib kõik. 34 parvega saa
me kuni 300 reisijat peale 
võtta jne. Valge laev... Keegi 
ei näe, mida kõike me siin 
teeme j a ei kuluta ette töö
mahtu. Tegelikult on see 
meeskonna jaoks julm ja 
ränkraske töö. Kogu süsteem 
on vaja kokku ja tööle pan
na. Kui seda ei suuda, siis 
võid kohe ära minna. 

Aga reisija ei pea seda 
muidugi nägema. Tema peab 
kohtama puhanud inimesi, 
rõõmsaid nägusid, kes on 
valmis teda teenindama. Rei
sija peab ju tahtma tagasi 
tulla. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 

mare Shipping Co Ltd." ja E—Liini AS-i vahel laeva rentimiseks 
Tallinn-Stockholmi liinile. Uus nimi on "Regina Baltica". Samas 
tuled arutusele laeva administreerimine: kellele pannakse le
pingutega laeva ekspluateerimine, tehniline juhtimine, mehita-
mine ja kindlustus. Kuni 1997. aasta veePruarini investeeritakse 
laeva ligi 100 miljonit krooni vastavusse viimiseks registrinõuete-
ga ja interjööri uuendamiseks. 

Liinisõidu algus on plaanitud 28. juuniks. Siis a lgavad nn. kat-
sereisid - algul kauPalaevana minimaalse arvu reisijatega, see
järel tõstetakse 2 kuu jooksul astmeliselt reisijate arvu. Selleks 
ajaks peavad laeval olema välja töötatud ISM protseduurid 
ning olema esitatud auditiks, et saada "Laeva ohutu juhtimise 
tunnistust". 

Augusti keskpaigani sõidavad Tallinn-Stockholmi liinil nii 
"Mare Baiticum" kui ka "Regina Baltica". Pärast seda renditak
se "Mare Baiticum" AS-ile Hansatee "Tallinki" kaubamärgi alla 
Tallinn-Helsinki liinile. 

18. juuni 

solemised ja 14—15-tunni-
sed tööpäevad. See kurnab 
ikkagi ära. 

Te olete uute laevade 
käivitamisel ilmselt juba 
vilumuse saavutanud? 

RL: Tegime siin nalja, et 
võiksime Jüriga kahemehe-
flrma moodustada, mis laevu 
käiku annaks . Õhutussüs
teemi väljatöötamine on 
ü sna mahukas töö. Meil on 

Eäris tandem: tegime siin 
õike eraldi, aga kokku pa

nema hakates n ä ä m e , et oli
me igast asjast ü nim oodi aru 
saanud j a ühtmoodi teinud. 

JL: Eks muial teevad seda 
tööd kalda pealsed firmad j a 
küsivad üsna kopsakaid ko
pikaid. Meeskond tuleb lae
va, j a dokumentatsioon on 
juba valmis. Vanemtüüri
mees loeb ja hakkab kõigilt 
nõudma. 

RL: Aga ega seda tööd te
hes ole meil mõtet olnud, et 
näe, makstakse vähe — me 
ei hakka seda tegema. Et 
peame ise seda süsteemi lae
val hakkama ellu viima, on 
sellevõrra kergem, et ise ole
me ta välja mõelnud. 

J a ega ükski teine Eesti 
laev ole nii suure pideva tä
helepanu all olnud Kui "Mare 
Baiticum", see kogemus loeb 
ka. Tase on poolteist aastat 
püsinud — pole midagi lei
tud, kust kinni hakata. 

JL: Kastaneid on tulnud 
tulest välja tuua, kummuta
da väärarusaamu ja laimu-
jutte. Muud võimalust seda 
teha kui oma igapäevase te
gevusega, meil ei ole. Suurt 
raha. mis Papenburgi laeva
tehasel ja veel mõnel organi
satsioonil on, meil pole — me 
ei s a a ajakirjanikke teab 
kuhu teab missuguseid ole
vaid j a olematuid jälgi ajama 
ja laimu kokku keerama saa
ta . 

Kas reservis olev kauba
laeva meremees saab teie 
laeva tulla? 

JL: Saab. Aga oleneb mui
dugi, kelleks. Kui madru
seks, siis pole ta tööl suur i 
erinevusi, ehkki oleks pa
rem, kui on ro-ro tüüpi lae
valt. Aga kui tuleb tüürime
heks, siis peab olema navi
gatsioonis tugevam, parema 
kvalifikatsiooniga ja ehk ka 
suurema vastutustundega — 
igati peaga poiss. Siin on ik
kagi tegemist inimeste, mitte 
kaubaga. 

RL: Tüürimeheks tulija 
peab olema valmis suht lema 
reisijatega, ja seda erinevates 
olukordades, oskama kõike 
laevas toimuvat ladusalt nei
le seletada. J a võimeline ole
ma mitte kõigepealt ennast, 
vaid koos teiste meeskonna
liikmetega võib-olla sadu j a 
tuhandeid inimesi päästma. 

Vanemtüürimehel pole 
peamine kaubapartiide luge
mine, vaid ohutus ja igapäe
vaste muudatustega kaasa
minek, paindlikkus süstee
mis tegutsemiseks. 

JL: J a toimetulek suure 
meeskonnaga. Ta peab suut
ma oma inimesi tundes, ka 
nende puudusi teades, kõik 
niikaugele viia, et meeskond 
saab päästmisega hakkama. 

RL: Ta peab olema võime
line rahvaga suhtlema, oska
ma neid kaasa tõmmata. 

JL: Suhetes meeskonnalii-
metega peab ta olema psüh
holoog ja oma olemasolu 
õigustama. Ei tohi küsimus
te peale suu ammuli vait jää
da — peab olema kompetent
ne oma erialal ja omama laia 
silmaringi muudeski küsi
mustes. 

RL: Psühholoogina võiks 
toimida ka vastava koolituse 
saanud laevatohter. Aga 
muidugi kujunevad välja ka 
rühmaliidrid. 

J a hea muidugi, kui see 
liider on positiivne tegelane. 

JL: Üks hoopis eraldi külg 
on juhtkonna ettevalmistus 
selles osas. Ei merekoolis 

ega täienduskursustel ole 
praegu, vist põhjalikumalt 
suhtfemisõpetust ja psühho
loogiat. Need oskused ei 
puuduta ainult inimeste 
omavahelist läbisaamist. 
Sellest hakkavad ka ohutus
küsimused peale. 

RL: Kaks aastat tagasi 
käisime Rootsis koostöökur-
sustel — kriisiolukorras juh
tivkoosseisu juhtimisoma-
duste väljatoomine ja kollek
tiivi kokkuliitmine, lähtudes 
rahvuslikest ja iseloomude 
erinevusest. See oli meie 
jaoks nii uudne ja üllatav. 

JL: Meil pole veel, kõige 
kõrgemalt juhtimistasemelt 
alustades, selleni jõutud, et 
heade töötulemuste saami
seks tuleb eelkõige hoolitse
da inimeste eest. J a mitte 
ainult palganumbri suuruse 
abil. Ohutuse seisukohast 
on inimfaktor see kõige olu
lisem asi. 

RL: Kaks aastat tagasi 
alustasime siin Naantalis ol
les väga kasulikku koolitust, 
kui meeskond basseinis õp
pusi tegi. Otsustasime seda 
jätkata. 

JL: Ainult selle pika kahe
tunnise külmas vees olemise 
jätaksin ära. 

RL: "Tallinki" inimestel tu
leb aru saada, et kuigi nad 
on seni kõike väga hästi tei
nud, nõutakse meie laeval 
veel natuke rohkem: safety 
Jlrst. Basseiniõppustega 
saaksid nad kasvõi natuke
negi aimu, mida on läbi tei
nud need, kes töötavad nen
de kõrval ja pääsesid "Esto
nialt". 

Ehkki kõigil olid vastavad 
gaberid, ilmnes tol korral 

asseinis, et mõni inimene 
oli oma oskustelt väga nõrk. 
Praktiline proovimine tuli 
igal Juhul kasuks. 

Professionaalne meremees 
mõtleb iga kord, kui pääste
parve näeb, mismoodi selle

ga toimida. Teenindaja nii ei 
mõtle. Talle tuleb igasugune 
harjutamine basseinis ka
suks. 

JL: Ega veeteede ametit j a 
laevaomanikke olegi väga 
huvitanud, missugused on 
treeninguvõim alused ja kui
das treeninguid korraldatak
se. Neid huvitab paber, et 
inimene on vastavad õppu
sed läbi teinud. Tegelikult ei 
saa nii olulist õppekeskust 
jät ta amortiseerunud laeva 
{)eale isemajandamisele. Nei-
e on toetust ja abi vaja, aga 

ka kontrolli. 
RL: Kusjuures kontrollida 

poleks tarvis mitte niivõrd 
neid endid kui inimeste os
kusi, kes on nende kursused 
läbi teinud. Sama lugu on 
tuletõrjerühmadega. 

JL: Kui öeldakse, et tree
ningukeskuse jaoks pole 
raha, siis tasuks ehk vaada
ta EVA autopargi j a mõnelgi 
pool veel mõne muu asja 
peale. 

RL: Meremehed ise on 
üsna suure maksukoormu
sega töötajaskond — mõnel 
pool mujal on aru saadud, et 
see ei pea nii olema — ja 
maksab ülalnimetatust päris 
suure osa kinni. 

JL: Kindlasti tuleks riikli
kul tasemel jälgida, kuidas 
toimub meremeeste praktili
ne ohutusalane treening-väl-
jaõpe. Meie siin ei tea: võib
olla igal pool tegutsevad kõik 
ametnikud hästi ja õigesti, j a 
ainult kusagil kellegi une 
taga on asi kinni?! 

See küsimus on praegu 
laiem ja tõsisem kui tundub. 
Varsti" hakkavad kehtima 
rangemad nõudmised mere
meeste diplomeerimise, vahi-
pidamise ja üldse kõigi 
standardite alal. Ühel hetkel 
võib osutuda, et kuna meie 
treeningbaas ei vasta rah
vusvahelistele nõuetele, siis 

meie diplomid ei olegi enam 
aktsepteeritavad. 

RL: Eestis on neid tõen
deid nüüd juba 4—5 sorti. 
Viimati nägin "Inreko" kes
kuse oma — mingi surfari 
tõend, purjelaud peal, õhu
pallid ja midagi veel... Kui
das saab sellist dokumenti 
rahvusvaheliselt aktsepteeri
da! 

JL: Niimoodi meie töö ka
hekordistub — laeva tulevaid 
inimesi tuleb uuesti ohutus
alaselt ette valmistada. 

RL: J a inimesed solvuvad, 
sest nad on tõesti kursustel 
käinud ja tõendi saanud. 

JL: Nad on pikka aega ku
sagil istunud ja arvavad, et 
teavad kõik, aga tegelikult ei 
oska seda, mida vaja — 
ei oska päästa ennast ega 
teisi. 

RL: Konkurentsitingimus
tes peaksid kõik eraettevõt
jad ühtlaselt arenema. Aga 
kahjuks pole treenigukes-
kuste tase Eestis läinud pa
remaks, vaid nõrgemaks. 
Neid on ka palju tekkinud: 
merehariduskeskuse oma, 
"Arzamass", "Korall", "Inre
ko" oma. Võib-olla peaks 
need keskused liitma j a min
gil määral seda ettevõtet do
teerima. Aga ka riiklikult ta
set nõudma. 

JL: Praegu pole selleks te
gelikult vaja teha kuigi suu
ri kapitalini ahutusi. et taga
da teenidava personali tree-
ningõpe. Teki- ja masina
meeste 1 on muidugi palju 
suuremad kohustused. Aga 
suurem osa reisilaevaperest 
on just teenindajad. J a nen
de jaoks oleks vaja ainult üht 
korralikku päästeparve, bas
seini ja päästepaati, mis aga 
on juba aastakümneid üsna 
ühesuguse konstruktsiooni
ga. J a veel paadivarustust. 

Mari Vamba 
Madli Vitismann 
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KUI E I OLEKS olnud 
seitsme meetri kõrgusi lai
neid. 

Kui poleks olnud nii pime 
ja külm. 

Ja võib-olla kõigepealt: 
Kui laeval o lnuks see 

uus varus tus , mida eile 
testiü. 

Siis oleksid nähtavasti 
paljud "Estonia" ohvreist ellu 
jäänud. 

See oli omamoodi kibe mä-
lestusvliv Kanholmi väinas. 
"Estline*!" laev "Mare Balti-
cum" t e s t i s uusi meetodeid 
inimeste päästmiseks me
rest. 

ööl p e a kaks aastat tagasi, 
kui j u h t u s see vaevukujutle-
tav, hukkus id paljud inime
sed, kel oli ometi õnnestu-

6 1 9 päeva pärast "Estoniat f t 

n u d uppuvalt "Estonialt" 
pääseda. 

Nad külmusid surnuks 
vet t täis päästeparvedes. Nad 
uppus id päästevestides, kui 
lained nende kohal kokku 
lõid. Paljud hukkusid seetõt
t u , et laevad, mis õnnetus
paigale tulid, ei suutnud 
ne id merest välja tõsta. 

"Isabella" tegi katse üles 
vintsida päästeparve, mille 
r a s k u s oli vee tõttu kahekor
dis tunud. Tross katkes. "Isa
bella" laevapere lasi välja 
liugtee - nn . slide'i - ning 
proovis inimesi köiega ü les 
tõmmata. Kui lained liugtee 

20 nmtmts 

619 dagar efter Estonia 
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kaardu painutasid, jä i üks 
naine selle vahele kinni ning 
sai raskes t i viga, kui mees
kond, kes isegi ei näinud, et 
ta seal kinni oli, püüdis teda 
üles s ikutada. 

J a kogu ettevõtmine oli 
meeleheitlikult põhjalik. 

SUURE SALADUSKATTE 
ALL plaaniti uue päästeva
rustuse katsetamist rühma
ga laevaseltsist, meresõidua
metist, rannavalvest, kaitse
väest, tuletõrjest j a 
Huddinge haiglast. 

Kui reisijad tulid eile õhtul 
Stockholmi vabasadamas 
"Mare Balticumile", sai 
igaüks kirjaliku teate testõp-
puse kohta , mis pidi tehtama 
kella 2 0 paiku Kanholmi väi
nas. 

Oli väike kartus, et laeval 
võib olla "Estonia"-ohvrite 
sugulasi, keda see õppus 
võiks är r i tada või kohutada. 
Iga poole tunni tagant korrati 
laeva translatsiooni kaudu 
teadet õppuse kohta. 

Kuid kui õppust sel ilusal 
iuuniõhtul läbi viidi, mõned 
lõbusõidupaadid uudishi
mulikult läheduses tiirle
mas, oli vaid uudishimu ja 
reisijad võisid vasakust par
dast peal t vaadata. 

Stsenaar ium oli, et ühel 
laeval oli puhkenud tulekah
ju ning laev tuli maha jätta, 
mitmed põletushaavadega ja 
verised ning osa alajahtunud 
inimesi olidvees. 

Statistid, kes pidid lama
ma päästeparvedes või vees, 
olid grimeeritud põlenuiks, 
veriseiks või siniste huultega 
külmast kahvatuiks. 

Pikendatud ja parandatud 
kelk, väga sarnane magamis-
alusele, kuulus selle uue 
juurde. Kelgu jalutsis oli sis-
seõmmeldud raskus, sest 
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"Estonia" - vastutus ja süü 
Boräsis, 9. juunil 1996 
Eelmises "Meremehes" palusite saata "Meremehele", mida 

Rootsis kirjutatakse "Estonia" õnnetusest. Olgu see artikkel 
üks paljudest, mida on kirjutatud negatiivses sõnastuses. Kir

jutajaa on enamuses "maarottid" ega tea. milline on meri ja 
mere tujud. Kes on merd sõitnud, tunnevad merd ja mere tuju
sid ning mereõnnetusi paremini kui need, kes on võib-olla 
ainult aerutanud vaikset järvel. 

Parimate tervitustega 
Kui "Estonia" l äks Soome 

lahes 2 7 . j a 28. eeptembri 
vahelisel ööl 1994 ü m b e r ja 
inimesed said aru katastroofi 

Iuhtumisest, püsis küsimus, 
tuidas midagi seesugust sai 

juhtuda meie ajal ü h e s kõigi 
ohutuseeskirjadega, mis me
resõitu reguleerivad, j a kõigi 
nende tehniliste ressurside-
ga. mida päästeteenistused 
valdavad. 

Lugedes analüüsi, mida 
need Kaks ajakirjanikku. An
ders Jö r l e j a Anders Hellberg 
esitavad "Katastroofikursis , 
saab pildi sellest, k u i d a s rida 

Eralt Art 
asjaolusid olid iseenesest või 
kombinatsioonis olnud kül
laldased põhjused "Estonia" 
ümberminekuks . Ei osuta ta 
ühele ainsale põhjusele või 
üheleainsale süüle. 

* * • 
Kes tahab ajas kaugemale 

tagasi minna, et leida tragöö
d i a põhjusi, võib valida nä i 
t e k s Vene revolutsiooni. 
Autorid osutavad autoritaar
sele "nõukogude kultuurile", 
m i s kujundas okupatsiooni 
ajal Balti riike j a tähendas, et 
alluv, selle asemel et võtta 
initsiatiivi või arvustada 

probleemi, vaikis selle maha, 
et üksk i ülemus ei tunneks 
end kritiseeritavat. Seeläbi ei 
saanud "Estonia" eesti kap
tenil olla täit teadmist täht
satest asjaoludest laeval. Ta 
ei p idanud tarvilikuks olla 
informeeritud. Tema päde
vus on vaieldav. / . . . / 

* * * 
Samal kombel tutvustab 

kirjandusarvustqja (artikkel 
hõlmab kaks kolmandikku 
tolle ajalehe kirjandusküljest) 
raamatut, mille ta on ilmselt 
läbi lugenud. Kuid ta püüab 
olla õiglane ja märgata raa
matus mitte üksnes seda, 
mida eestlastele süüks pan
nakse: 

/.../ Kui lipp vahetati Ees
ti oma vastu, tegi rahvusva
heline klassiühing "Veritas" 
(sest Eest i oma mereohutus-
ametkond puudus) inspek
teerimise la kiitis heaks -
samuti vääralt - vastavalt 
rangematele nõuetele. Kuid 
see oli rootslane, kes sel 
korral inspektorina tegut
ses! / . . . / 

* * * 
/ . . . / Omastele on ikkagi 

tähtis, et sündmustik kaar-
distataks. Midagi, mis juh
tus, ei saa olematuks teha, 
kuid teadmine asjaoludest 
võib kordumist takistada. 
Mõlema ajakirjaniku hooli
kas läbitöõtlus on tähtis lisa. 
Hinnata detailides nende sei
sukohti j a kaaluda nende 
kriitikat komisjoni pihta on 
võimatu. Kuid see on kasulik 
koos analüüsiga, mis on ter
venisti vabastatud seisuko
havõttudest asjaosaliste hu
vides. 

* * * 
Kui "Estonia" läks ümber, 

oli laeval 504 meest, neist 
111 päästet i . Laeval oli 485 
naist. Neist pääses 26. 

Sten Fu rhammar 
"Boräs Tidning", 

28. mai 1996 
Lühendatult tõlkinud 

Madli Vi t i smann 

kelgud olid "Estonia"-ööl 
suure tuulega minema uju
nud. Peale selle on uue kelgu 
põhi valmistatud libedast 
materjalist, et seda oleks 
kergem libistada. 

See vintsiti üles mööda 
liugteed, mis oli avatud vööri 
poole, et seda roolikambrist 
saaks jälgida. Vints oli pai
gutatud kraanalatile (ankru-
falale!), mis oli välja keera
tud, et saada õiget nurka. 

TEIST UUT ASJA, mida 
testiti, nimetatakse Jasoni 
hälliks, see on püügivahend, 
mis surutakse vees ujuvate 
kehade alla ning tõstetakse 
need seejärel üles. See on 
praktiline, seda võib kasuta
da ka redelina 

Ebapraktiline on see, et 
inimesed rulluvad selles, kui 
hälli välja tõstetakse, mis ei 
saa olla haavatud inimestele 
kasulik. 

Kolmas uuendus oli süga
valt traagilise tagapõhjaga li
sand päästevestile. Hulk ini
mesi uppus pärast "Estonia" 
hukku, kuigi olid päästeves
tides. Seletus on, et tormilai-
neis ei suu tnud nad hinge 

kinni hoida, vaid neelasid 
vett j a uppusidki. 

Nüüd katsetati kapuutsi 
läbipaistva plastikuga näo 
ees. Küsimus oli, kas see pü
sib tuule j a lainetusega alles. 
Küsimus jäi õhku rippuma, 
sest Kanholmi väinas oli eile 
vaikne. 

KATSETUS ISE LÄKS 
HÄSTI. Grimeeritud katast-
roofiohvrid tõmmati kiiresti 
j a efektiivselt üles. Kaks 
nukku, mis visati vööri ette 
triivima, tõmmati liugtee 

Elatvormile pärast seda, Kui 
apten Kask oli küllalt ele

gantselt laeva nende s u u n a s 
manööverdanud. 

Paljude reisijate jaoks oli 
see marin show õhtusöögi j a 
ööklubi vahel. Osa võttis 
seda ilmselgelt sügava tõsi
dusega. 

Omamoodi oli see "Esto
nia" ohvrite mälestushetk, 
kibe järelkaja suveõhtu ma
heduses, mõningane etteku
ju tus sellest, kuidas see olija 
kuidas võinuks olla, kui vaid 
torm poleks nii tugev olnud, 
kui polnuks nii pime, kui see 
uus kena varustus olnuks 
olemas. 

J a n Lindst röm 
"Expressen", 8. j uun i 

Reederikommentaar 
"Mare Balticumi" kaptenile 
Stockholm, 10. Juuni 1996 
Käesolevaga tahan ma vä l jendada siirast tunnustust seoses 

õppusega, mis toimus eelmisel nel japäeval Kanholmsfjardenis. 
Mul oli suur rõõm lugeda vahelduseks ka veidi positiivsemat 

artiklit meie firma kohta rootsi ajakirjanduses, ajalehes "Expres
sen". "Expressen", nagu teilegi on arvatavasti t eada , on vi ima
sel ajal kritiseerinud p e a a e g u kõike, mis meil on või mida m e 
o leme teinud. 

Tänan Teid veelkord Ja palun Teil edasi anda minu õnnitlused 
ja tänu o m a meeskonnale suurepärase saavutuse eest. 

Siiralt Teie 
Estline AB tegevdirektor 

Anders Wehtje 

Eesti laevaehitus- haridus 
ja "Estonia" katastroof 

Aastaid on räägitud lae-
vaehitusinseneride õpetami
se taastamisest Eestis, kuid 
siiani on see j äänud Ju tuks . 
"Estonia" katastroof tõstis 
muude probleemide kõrval 
uuesti esile ka laevaehitus-
alase inseneriõppe puudu
mise Eestis. 

Süstemaatilist laevaehi-
tusalast kõrgharidust on ol
nud võimalik saada Eestis 
kaks korda. Esimest korda 
käesoleva sajandi kaheküm
nendatel aastatel Tallinna 
Tehnikumis j a teist korda 
viiekümnendatel aastatel 
Tallinna Polütehnilises Insti
tuudis. Ennesõjaaegsest 
Eestist ei s aanud aga laevae-
hitusriiki. Üheks markantse
maks isikuks sellest perioo
dist oli ilmselt prof. Leo Jür 
genson, kuid ka tema ei 
pühendanud end oma järg
nevas elus laevaehitusele. Ka 
teisel perioodil laevaehitus-
alast õpetust saanutest läk
sid paljud teistele radadele, 
sest kavandatav s u u r laevae
hituse areng Eestis jäi jälle 
ära. Tänaseks on esimese pe
rioodi laevaehitusinsenerid 
manalamehed ja ka teise pe
rioodi insenerid juba pensio
niealised. Veidi nooremad, 
kuid ka piisavalt eakad on 
ainult osa laevajõuseadmete 
insenere. 

Lisaks laevaehitusalasele 
kõrgharidusele tõstatas "Es
tonia" katastroof ka selleala
se uurimistöö vajaduse Ees
tis. Nii Rootsi küi ka Soome 
lülitasid katastroofi uurimise 
komisjoni töösse oma laeva
ehituse eriteadlased. Eesti 
seda teha aga ei suutnud. Ka 
allakirjutanu, olles küll dip
lomeeritud laevaehitusinse-
ner j a TTÜ professor, ei ole 

kursis tänapäevaste teadus-
saavutustega laevaehituses, 
sest ka mina olen üks neist, 
kes siirdus teistele jahimaa
dele. 

Katastroofi uurimise ko
misjonil tuli paljude muude 
probleemide kõrval lahenda
da ka keerukas hüdrodünaa-
mika ülesanne — leida laeva 
visiirile mõjuvad dünaamili
sed merejõud ebaregulaarse 
lainetuse tingimustes. Selle 
küsimuse lahendamisel kah
juks komisjoni Eesti esinda
jad ei saanud kaasa rääkida. 
Nüüdseks on see koormus 
määratud j a see osutus ülla
tavalt suureks, ületades 
märgatavalt "Bureau Veri
tas" normide järgi arvutatud 
koormuse. Parem oli olukord 
visiiri kinnituste purustava 
jõu määramisega, selles osa
lesime ka meie täie jõuga. 
Vaidlusi on aga tekitanud ar
vutusmetoodika valik ("Sõ
numileht", 21.-22. mai 
1996). Dotsent A. Ingerma 
Eesti Merehariduskeskusest, 
olles hariduselt masinaehi-
tusinsener, on veendunud, 
et kõiki konstruktsioone tu
leb arvutada nii nagu arvuta
takse masinaid, s.t. väsimu
sele (materjali väsimus tea
tavasti seisneb selles, et 
tsüklilise koormuse mõjul te
kivad algul materjalis mik-
ropraod, mis hiljem arenevad 
makropragudeks ning lõ
puks viivad konstruktsiooni 
purunemiseni). Visiiri kinni 
tuste purunemist selgitada 
väsimusega, s.t. pragudega, 
soovivad ka Meyeri tehase 
esindajad. Põhjus on lihtne. 
Kui kinnitused purunesid 
selle tõttu, et lukkudes olid 
enne avariid praod, siis neli
teist aastat vana laeva puhul 
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on valmistajatehas süüs t 
prii. Kõiki pragude tekke 
põhjusi ei suuda kindlaks 
teha keegi, sest praod võisid 
tekkida k a näiteks väikese 
mitteregistreeritud kokku
põrke tagajärjel. Komisjoni 
teised liikmed otsustasid aga 
selgitada kõigepealt, kas lu
kud oleksid ka siis purune
nud, kui u u s laev oma esi
mesel reisil oleks sa t tunud 
samasugustesse tingimus
tesse. Arvutused näitasid, et 
nii see tõepoolest oli. Praod 
võisid lukkudes olla, kuid 
see ei olnud määrav, sest ka 
pragudeta lukud ei olnud pii
savalt tugevad. Ühekordsele 
koormusele, mida dotsent 
A. Ingerma nimetab staatili
seks koormuseks, arvuta
mist inspireeris ka see, et vi
siir on veeliinist tunduvalt 
kõrgemal ning et laev sõitis 
põhilise aja oma neljateist
kümnest eluaastast saarte 
vahel, kus lained ei saanud 
kasvada kõrgeteks. Sellest 
tingituna olukordi, kui mere-
jõud püüdsid visiiri lahti 
murda, tekkis võrdlemisi 
vähe. Täpsem analüüs näi
tas, et selliste tsüklite arv oli 
maksimaalselt mõnisada. Vi
siiri lukkude materjali vastu
panu mõnesaja tsükliga 
koormusele aga ei erine palju 
vas tupanust ühekordsele 
koormusele. 

Huvitav oli ka kiiruse mõju 
selgitamine, aga ka selles 
olid Eesti esindajad põhiliselt 
kõrvalseisjad. Selgus, et "Es
tonia" visiiri lahu murdev 
moment kasvas järsul t näh
tava {significant) lainekõrgu-
se kasvamisel üle läviväärtu
se, milleks 15-sõlmelise kii
ruse puhul oli umbes 4 
meetrit. Lainete puhul, mille 
kõrgus oli läviväärtusest 
väiksem, suuri visiiri lahti 
murdvaid momente ei esine
nud üldse. Lainekõrguse lä-
viväärtus ise sõltus küll veidi 
laeva kiirusest, kasvades na
tuke laeva kiiruse vähene
des, kuid läviväärtusest suu
remate lainekõrguste puhul 
kasvas visiiri lahti murdev 
moment lainekõrguse kasva
des nii kiiresti, et läviväärtu
sest ainult veidi kõrgemate 
lainete puhul ületas visiiri 
lahti murdev moment lukus
tusseadmete tugevuse. Kuna 
pärast avariid lainekõrgus 
avarii kohal kasvas veelgi, 
siis ka sõitmisel 10-sõlmelise 
kiirusega oleks visiir, tõenäo
liselt küll veidi hiljem, ikkagi 
lahti murdunud. 

Tulles tagasi laevaehitus-
inseneride koolituse juurde, 
tahaksin juht ida tähelepanu 
sellele, et käesoleval õp
peaastal on taas võimalus 
alustada Tallinna Tehnika
ülikoolis laevaehituse õpin
guid. Et eriala populaarsus 
noorte seas on sageli ettear
vamatu, siis esialgu on lae
vaehituse õppeained lülita
tud valikrühmana tehnilise 
füüsika valdkonda raken-
dusmehaanika s u u n a õp
peplaani. Esialgu on õpingud 
kavandatud ainult bakalau
reuseõppena. Magistri- ja 
doktoriõppeks tuleb sõita 
Soome. 

Pideva õpivõimaluse korral 
ei ole vajadus laevaehitu sin -
seneride järele Eestis suur. 
Arvestades aga seda, et kaua 
aega sellealane õpetus Eestis 
puudus , on esialgu laevaehi-
tusinsenere vaja märkimis
väärsel hulgal. Laevaehitus-
insenere vaiavad eeskätt lae
vatehased, kuid neid on vaja 
ka teistes merega tegelevates 
asutus tes , nagu Eesti Vee
teede Ametis, "Eesti Merelae
vanduses" jm. 

Ootame noori laevaehita
jaid! 

Jaan Metsaveer 
laevaehitus insener, 

professor, 
TTÜ mehaanikainstituudi 

direktor 

Tänavune Eesti-Soome-
Vene piirivalvelaevade ühine 
merepäästeõppus oli 4. j u u 
nil Suursaare lähedal. Eesti 
poolt võtsid sellest osa "Pik
ker" Ja "Kõu". Kaasavõetud 
kaldatöötajaid instrueeriti 
laeva korrast: et salongi uk
sele kinnitatud plaanilt leiab 
igaüks oma tooli, paadihäire 
korral aga saab päästevesti 
selga ülatekilt. 

Stsenaarium oli tuttavlik: 

Mäng nukkudega 
Samuti pidid ahvatlema kok
kuseotud oranžid võrgupoid. 
Veel ühe peibutise oli suitsu-
signaaliga ära märkinud 
Eesti kopter. 

Abijõude oli ka roolikamb-
ris: kahe raadioaparaadiga 
vaheldumisi või korraga rää
kis sidespetsialist, kapten ja 

Otsivad. Komandörid Alar Stöck ja Lembit Kirs rooli-
kambris , madrused ülatekil . 

jälle tulekahju laeval, üks 
mees" vaja päästa laevalt ja 

viis veest .ning kus tu tada tu
lekahju. Õppuse eeldatavaks 
alguseks seadsid end valmis 
paadimehed j a pinnaltpääst-
j a ning kui jõuti otsimisra-
jooni, lasti välja suu r kiire 
kummipaat . 

Kui see oli j uba küllalt 
kaugel 2 jõudnud, ilmus lae
va lahedal nähtavale esime
ne nukk. Kiiruga saadeti väl
ja teine, väiksem paat. Kui 
seegi oli parajalt kaugele 
jõudnud, ujus teine nukk 
välja otse laeva parda kõrval 
- puudu ta või käega. Ka 
"Pikker" leidis oma nuku. 
Kaks ülejäänut, mida küll 
märgati, olid lähemal Soome 
"Menkarhule" j a korjati veest 
välja seal. Et oleks huvita
vam, olid korraldajad tekita
nud ka mõnevõrra "müra": 
"Pikker" leidis puupingi, mil
le ülespoole jalad jätsid 
eemalt mulje uppuja kätest. 

vanemtüürimees pidasid kä-
siraadiote abil paatidega si
det. Tavapäevil tuleb hakka
ma saada 10-11 mehega.. 

Vähema kui pooleteise 
tunniga oli õppus Iabi. Vene 
piirivalve staabilaevale "143" 
võidi raporteerida: "Pikker" 
oli saanud ühe nuku, "Kõu" 
ja "Merikarhu" kaks, "Bai
kal" kustutas tuld. Side oli 
üsna halb. 

Hilisemal arutelul selgus, 
et segadusi oli Eesti kopteri 
lennuloaga, lõpuks jõudis 
kopter kohale alles siis, kui 
kõik viis nukku juba leitud. 
Laevad said tänu vaiksele il
male ise hakkama, aga kar
mim ilm oleks nõudnud kop
teri osalust. Esimest korda 
kasutati "Kõuel" uu t kraanat 
gaatide vettelaskmiseks, 

•iget päästevarustust kõigile 
paadimeestele ei j ä tkunud , 
aga uus olevat kohale jõud
nud alles ärasõidupäeval ega 
läbinud selleks ajaks veel 

tolliformaalsusi. Ka side paa
tidega oli puudulik - ei ula
tunud küllalt kaugele. Ent 
veelgi halvem olnudside õp
puse staabilaeval. 

Pärast õppust sõitsid kol
me riigi laevad karavanis Pe
terburi. 

Järgmisel hommikul, kui 
"Merikarhu" kai äärest lah
kus j a ohvitserid sillatiivalt 
roolikambrisse olid läinud, 
võis näha mõjuvat etendust. 
Keset Neevat jõudnud "Meri-
karhul" hakkasid kogu lae-
vakontuuri ulatuses pursk
kaevudena tööle tufetõrje-
pritsid, samal ajal kostis 
valjuhääldist üle terve lähi

konna "Kui Miki läks Piritalt 
merele ...". Tööle pandi ka 
s u u r veekahur j a hommiku
päikeses vikerkaarevärvilise 
veekardina taha varjunud 
laev läks lauldes oma teed, 
põhjustades sulaselget kade
dus t nii Vene kui k a Eesti 
merepiirivalvureis. 

Et efekt oli j uba ära kasu
tatud j a ilmgi Eesti laevade 
lahkumise ajal ü s n a halb, jäi 
Neeva-äärseü elanikel kuul
mata, kuidas kõlab Eesti pii
rivalve orkestri esituses "Jää 
vabaks. Eesti meri". Ent Pe
terburi sissesõidul võisid lä
hemad vaatlejad märgata, et 
siis, kui "Baikali" tekü noor
sõdurite rivi auvalves seisis, 
vastas "Pikri" tekil sellele 
püstiaetud merest pääs te tud 
nukk. Madli Vi t i smann 

Velsker vaatas "pääsu 
vilumusega "sisikonnas", aga diagi 

Pinnalt päästja ebaõnn 
Viimane puhkehetk... õhk ülikonnast välja. 

...ja nuku leidis lõpuks tei
ne paat. 
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Admiral Vasakul "Baikal", keskel "Pikker" j a "Kõu". Kesklinnas, Inglise kaldapealsel. Kindral 
Leningradi Mereväebaasi 

ülem, kontradmiral Alek
sandr Kornilov Peterburis, 
Admiraliteedi hoones: 

19. märtsil tähistasime 
oma 75. aastapäeva. 

Meie mereväebaasil on 
kolm täh tsamat tegevusvald
konda. Esimene neist on ette 
valmistada kõigi tasandite 
kvalifitseeritud kaadrit . Meil 
on 60 õpperühma. 

Teine tegevusvaldkond on 
kindlustada laevade remont 
ning muretseda laevastiku 
jaoks patrull-laevu. Kahjuks 
on praegu laevaehitusprog-
ramme vähendatud, aga lae
vade saamise võimalused on 
siiski o lemas . 

Kolmandaks tegeleme 
okeanograafiliste uuringute 
ja ohutu laevaliikluse kind
lustamisega Balti merel ja 
Soome l ahes . 

Lahinguüksusena on Le
ningradi Mereväebaasi koos
seisus a i n u l t allveelaevade 4. 
diviis. Selles on peamiselt 
väikesed allveelaevade avas
tajad j a -traalid operatiivre-
žifmi kindlustamiseks Le
ningradi baasi vastutuspiir
konnas. Kuut Baltikumist 
ära toodud allveelaeva tarvi
tatakse peamiselt allveelae
vade avastamise treenimisel; 
patrullteenistuseks, nagu 
see vanas t i oli, neid enam ei 
kasutata. 

Mereväe teadusliku uuri
mise kompleks on Leningra
di baasi piirkonnas, j a meie 
ülesanne on kindlustada 
nende materiaal tehnil ine ja 
finantsalane varustatus ning 
insener-tehniline ab i . 

Minu 30-aastase teenistu
se jooksul mereväes on Ees
tist t u l n u d poisid a la t i silma 
paistnud kohusetundlikku
se, usaldatavuse j a aususe
ga. Põhjas lausa võisteldi, et 
neid o m a laeva saada . 

Praegu on meil merel la
hendada ühised ülesanded 
ia koostöö on mõlemale poo
lele kasul ik . Kõrgemal pool, 
valitsuste tasandil võib ju 
olla mingeid hõõrumisi ja su
hete selgitamisi, ku id meie 
tasandil toimuvad kohtumi
sed aitavad võimalikult pare
mini ja mõlemale poolele ka

sulikult lahendada ülesan
deid, m i d a meie ette püstita
vad meie valitsused j a armee 
juhtkond. 

Arvamus 
"Baikali" vanemtüürimees 

oli väga rahul arvutikaardl-
süsteemiga, midaftrmaesin-
daja SERGEI NIKOLAJEV 
parasjagu häälestas. Ta sel
gitas: 

Seitsme aastaga oleme tei
nud elektroonilised kaardid 
umbes tuhandele laevale. 
Need sõidavad kõigil meredel 
ja ookeanidel. Kaarte on os
tetud s u u r e hulga Euroopa 
maade laevadele, Põhja- ja 
Lõuna-Ameerikasse, isegi 
Lõuna-Aafrika Vabariiki. 

Tahame neid pakkuda ka 
Balti m e r e piirivalvelaevade
le. See võimaldab igal hetkel 
näha l aeva kaardil j a saada 
koordinaadid, mälu võimal
dab läb i tud teekonda isegi 
kuni k ü m m e aastat al les hoi
da. On võimalik korraga jäl
gida 40 objekti ja dokumen
teerida need . Kui on näha, et 
mõni n e i s t ületab riigipiiri, 
võib 3 minutiga ekraanil 
nähtu vä l ja j)rintida j a piiri
rikkumise tõenduseks esita
da: siin o n piir, siin teie laev. 
suvatsege aru anda. 

Sellist süsteemi kasutab 
Rootsi rannavalve, m e paku
me seda teilegi. S a a b ühen
dada automaatrooli, güro-
kompassi ja radariga, apa
raat a rvu tab välja laeva kur
si ja k i i ruse ning võib näida-
taIta triivi suunda j a kiirust. 

Arvestades seda, e t roots
lased j a soomlased on selle 
süsteemi ostnud, Vene piiri
valve, loodan, ostab ka, ar
van, et Baltikumis peaksid 
kõigil o l e m a ühtsed kaardid. 
Ühesugustele kaartidele tu
ginev teabevahetus o n väga 
kiire: s a a b võtta r aad io teel 
ühendust j a anda üksteisele 
objektid n.ö. üle. Kui tele
kaest o n piiririkkuja jalga 
lasknud. püüavad teised 
teda edas i . Paigaldame selle 
süsteemi ka koptereile. 

Laevavisiidil välismaal 
Pärast ühist merepäästeõp-

pust olid Eesti piirivalvelaevad 
5.-7. Juunini Peterburis töövisii-
dil (delovoi zahod). 

Ka neil, kes ammu polnud 
seal käinud, oli palju tuttavlik
ku, alates pooleli tammiehitu-
sest, murenenud kaidest Ja roh
kest vanarauast Kroonlinnas. 
Vanade, arvatavasti mahakan
tud kaatrite kõrval võis näha ka 
"karmimaid riistu", kali maha-
võetud kahurid või kuulipildujad 
torudega mere poole. 

Linna piiriT seisis endine 
meetrikõrguste tähtedega be-
toonsüt "Leningrad". 

Vastuvõtt Änqliiskaja nabe-
režnaial oli meeldejääv: veel viis 
aastat tagasi oskas vaevalt keegi 
arvata, ef Eesti ohvitserid sõida
vad sinna, kõigest kilomeetri 
kaugusele Talvepaleest puhkpil
liorkestri saatel paraadvormi sä
ras, käsi kõrva ääres. 

Piki Angliiskaja Naberežnajat 
Vaskratsanikuni on roheliste 
võrkude all tellinguid, aga ka 
väga tolmuseid Ja pudenevaid 
imeilusate detailidega maju. Uks 
osobnjak oli kinnisvaraagentuu-
ril müügile pandud. 

Protokollikohastel visiitidel 
võisid Piirivalveameti mereosa-
konna Juhataja Jaan Kapp Ja 
valvelaevade divisjoni staabi
ülem Tiit Kõuts koos laevade ko
mandöridega Admiraliteedihoo-
nes üles astuda samast laiast 
trepist, kust Kihnu Jõnngi omal 
ajal, Ja nautida Admiraliteedi 
kolleegiumi kuppelsaali tsaa
riaegset, aga hästihooldatud ilu 

Vastu võet i ja ära saadet i orkestr iga. Paremal Loode-Ve-
nemaa pürivalvelaevastiku ülem. kontradmiral Boris Bog
danov. 

Kontradmira l Kornilovil on 
se ina tä i s eri r i ik ide mere-
väeembleeme. Eest i piiri
valvel t sai t a e s imese Balti 
r i ig i oma. 

kontradmiral Kornilovi külalise
na, samuti kül näha nüüdlsaeg-
semat staabihoonet, kus võõrus
tas kindralpolkovnik Vjunov. 
Aga nad said Ka proovida, mis on 
viisataotleja ärevus Eesti pea-
konsulaadi õues või ooteruumis 
- mitmesuguste ametkondade-
vahellste hoordumlste tõttu juh
tus Just nii. 

Visiidi päevakavasse kuulusid 
ka külaskäigud Sõjameremuu-
seuml, "Aurorale" Ja Puskinlsse 
Jekaterina lossi, kus fondi-
holdla relvaosakonnas de
monstreeriti endisaegseid äär
museni estetiseeritud tapariistu. 

Lõunal Petrodvoretsi Popovl-
nimelises raadiotehnika la elekt-

roonlKa sojamerekooil kursanti-
de kohvikus "Ekipaaž" võisid 
Eesti ohvitserid veenduda, kui 
hästi on osatud endisaegset säi
litada. Kohutavalt suures vanas 
hoonekompleksis olid trepiotstel 
ja koridorfkäänakuls raudvõred 
tabalukkudega. Madruse töövor
mis tudengia seisid koridorides 
seina ääres, suured numbrid 
rinnas. Kuigi selles koolis õpib 
2500 tudengit 28 teadusdoktori 
ja 150 teaduskandidaadi käe all 
ning vilistlaste hulgas on mitu
kümmend admirali, oli seda vä
lise mulle põhjal raske pidada 
kõrgkooliks. 

Laevu külastasid Peterburi 
Eesti Selts ja Eesti peakonsulaa-
di töötajad, nende huvi oli suur. 
Parima hinnangu andis pärast 
"Pikri" ülevaatamist üks vene
keelne proua: "malenkaja strana, 
a vsjo smožet". 

Merepilrivalvurite programm 
hõlmas veel ühisõppus! Vene pii
rivalvelaeva "Baikal" meeskon
naga, jalg- Ja võrkpalUvõlstlusi, 
aga ka kava välist sõpruskohtu

mist "Baikalil", kus omavahelise 
vestluse tavapärasest siiramas 
õhkkonnas võis tunda, et Eesti 
meremehed äratavad mõnes 
osas kadedustki. Ka seal võis 
kinnitust saada kõrgemate oh
vitseride väljaöeldule: "Püüame 
parem koos salakaubavedajaid, 
kül et torud teineteise poole pöö
rame!" 

Peterburi Jäi valmistuma Vene 
sõjalaevastiku 300. aastapäe
vaks. Madli Vltlsmann 

Vene Piirivalve Loodering-
konna ülem, kindralpolkov
nik Vladimir Vjunov: 

Ehkki Eesti ja Venemaa 
vahel ei ole piirilepingut, saa
vad mõlema poole piirivalvu
rid suurepäraselt aru, et neil 
tuleb koos töötada. Seepä
rast tehakse ka koos õppusi. 
Kahe riigi piirivalve lunid on 
alla kirjutanud ühele põhja
likule Koostööplaanile. See 
Suudutab maapiirivalvet, 

ontroll-läbilaskepunkte j a 
merepiirivalvureid. See puu
dutab nii igapäevast tööd, 
eriolukord! kui ka riskiiuh-
tumeid piiril. Kui see plaan 
reaalselt tööle hakkab, on 
kasu mõlemapoolne. 

Erinevalt Soome või Eesti 
piirivalvest ei kohusta meid 
päästetegevuseks otseselt 
seadus. Aga kõige valmimad 
selliseid ülesandeid täitma 
on siiski merepiirivalvurid. 
Peterburis on näiteks mere-
pääste koordinatsioonikes
kus, kus pole midagi peale 
sidevahendite. Kes on valmis 
praegusel ajal? Meie, piirival
vurid. Soome lahel on meil 
valvepostid, meil on saartel 
tehnilise jälgimise postid, 
Võssotski ja Pihkva brigaadi 
laevad on pidevalt merel, on 
alaline kopterivalve Võssots-
kis ja Gorelovis. Koostöö 
Soome ja teie piirivalvuritega 
läbi koordinatsioonikeskuste 
laseb neid ülesandeid täita. 
Et see ülesanne meile seadu
sega pandaks, pole minu 
teha, seda otsustab valitsus. 
On vaja aega, et saaksime 
selleks vajalikud vahendid, 
eriti spetsiaalselt selleks 
mõeldud seadmed: laevad, 
kopterid, eriväljaõppega 
m eeskonnad. Ökoloogiaüles -
annet täidame möödamin
nes. 

Tänan teid hea koostöö ja 
mõistmise eest. 

Head ilma koduteele! 

N 
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4oq z- AW : 
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4ot two vicnM Too. 

Kindralpolkovniku kõrval i s tub kaptenmajor J a a n Kapp, 
laevade komandörid on nooremveeblid Alar Stöck j a Rein
vald Võsu. 

BO 06.00N 

028 40 .00E 

'Mer ikarhur väljatrükitud o ts ingute skeem. 
028 50.QOE 

Kommentaar 
Kas Vene kaardisüsteem 

on nii hea, nagu meile räägi
ti, "Kõu'* vanemtüürimees 
PEETER VESSELOV? 

Tehnilise saavutusena on 
see väga hea, aga arvan, et 
paberkaart peab siiski jää
ma. Aparaati ei saa veel pä
riselt usaldada, peab jääma 
kontrollivõim alus. 

Meie territoriaalvee kaar
did on ju ikkagi strateegiline 
kaup? 

Tänapäeval pole seal sala
dusi, sest kui sputniku pealt 
on võimalik isegi inimest jäl
gida - kuhu ta läheb või pü
sib ta kodus - siis pole ka 
territoriaalvees enanj sala
dusi. 

Nad on Ju viiskümmend 
aastat siin olnud ja kõik jä
rele uurinud, mis neid huvi
tab. 

Kas võib usaldada kaarti
de pidevat korrigeerimist sel
lisele Jirmale? 

Tänapäeval taandub asi 
rahale ja kui see on firma, 
kel esindused üle maailma, 
siis pole põhjust karta, et ta 
hakkas vingerpussi mängi
ma. Kui ta seda kuskil teeks, 
kaoks selline firma üldse. 



Nr. 1 2 - 1 3 ( 1 4 0 - 1 4 1 ) Kolmapäev , 2 6 . juuni 1 9 9 6 MEREMEES 9 

Unustatud rannavalve 
Riigilaevastike mullune ümberjagamine pole asjaosalisi 

veel rahuldanud. Kavandatakse uut, mis peaks hõlmama 
ka sadamaid, mis on Tallinnas riigilaevastike kasutuses. 

Kas merepiiri on vaja kaitsta või valvata? 
Kui küsida mistahes piirivalvurilt, kui ta uhkelt kõneleb 

vajadusest piiri merel valvata, kes küll on ähvardanud selle 
joone merepinnalt ära viia, jääb ta imestunult vait. Kui ta aga 
jä tkab jut tu vajadusest piiri merel relvade abil kaitsta, tekib 
alati küsimus, missugune oht meid lääne või põhja poolt äh
vardab. Ka sellele küsimusele ei oska piirivalvur tavaliselt 
vastata. Siis jä tkab ta ju t tu salakaubast (kurdidest enam ei 
räägita). Kuid salakaup peaks olema tolliameti asi. 

Rahu ajal piirivalvelaevade divisjonile pandud ülesannetest 
on piirivalveline üksnes nn. passipolitsei funktsioon: piiririk
kujate otsimine, jälitamine ning kinnipidamine territoriaal- ja 
sisemerel, teised aga rannavalvelised tsiviilfunktsioonid, 
nagu näiteks mereotsingud ja -pääs te , keskkonnareostuse 
avastamine või haigetransport laevadelt j a väikesaartelt. 

Piiri ei pea valvama tingimata merel, sest vaevalt keegi sealt 
tükikese mõttelist joont kaasa võtab. Valvamiseks piisab kor
ralikust kaldaradarite süsteemist. Arvatakse, et isegi kaitsma 
ei pea piiri tingimata merel, selleks pidavat aitama korrali
kust rannakaitsepatareide süsteemist. Aga merel peab täitma 
eelnimetatud tsiviilfunktsioone, sest peale riigi kohustuste 
oma elanike vastu kohustavad selleks ka rahvusvahelised 
konventsioonid, millega Eesti on ühinenud. 

Eesti sõjalaevastiku ülesandeks peetakse eeskätt väljaõppe 
tagamist, aga ka miiniveeskamist j a -tõrjet ning laevaliinide ja 
kommunikatsioonide kaitset territoriaalmeres. 

Kas luua sise ka i t semin is tee r ium? 
Ametiisikud, kes otsivad merepiirivalvele otstarvet j a õigus

tust, on teinud ettepanekuid ühendada merevägi merepiiri
valvega. See tähendaks, et eirataks põhiseadusega sätestatud 
tsiviilkontrolli mereväe üle - piirivalve on siseministeeriumi 
alluvuses, ehk, teisiti öeldes - merel asendaks siis kaitsejõu
de politsei. 

Rahvusvaheline kaitsejõudude, sealhulgas mereväe suhtle
mine j a koostöö on tavaks samaväärsel tasemel, seega teiste 
riikide kaitsejõududega j a ka mereväega. Eesti noorusest nõ
der merevägi on oma diplomaatilisi ülesandeid seni võimete
kohaselt täitnud, aga vaevalt võib loota, et teised riigid hak
kaksid suhtlema sõjaväe asemel politseiga. Vastupidi, NATO 
õppusele "BALTOPS '96" sõitnud piirivalvelaev "Maru" nime
tati selleks ajaks ümber mereväelaevaks. Seevastu Venemaa
le mereväelaeva esialgu visiteerima vist ei oodataks. 

Kui riiklike tseremooniate tarvis vajatakse sõjalaeva, ei pea 
see tingimata olema moodsaim tehnikaime. Meenutatagu näi
teks Taani kuninganna purjelaeva, millega ta Eestisse visiidi
le sõitis. Peamine on seejuures sõjaväeline, eriti aga mereline 
kombestik. 

Kes on kangem admiral? 
Et ühendada kaks relvastatud riigilaevastikku, on välja pa

kutud kolm võimalikku lahendust: m u u t a merevägi merepii
rivalveks, muuta merepiirivalve mereväeks, või jä t ta laevasti
kud ühendamata, aga ühendada nende staabid. 

Kui laevu on jus t niipalju ja niisuguseid, nagu on, tundub, 
et nende pealt raha kokku hoida ei või, seda saaks teha kal
dastruktuurides. 

On selge, et esimesel juhtumil kaob mereväeline rahvusva
heline suhtlemine, teisel juhtumil ei jä tku eeskätt meremehi, 
kolmandal juhtumil tuleb aga otsustada, kas kaldaorganisat-
sioon on laevade jaoks või vastupidi. 

Seega tundub, et tegu on puhteestlasliku probleemiga, kui 
koostöö üle oma ametkonna piiride on raske ja vahel võima
tugi, oma välissõbrad aga tahab igaüks endale pidada. 

Merel ilma kahurita? 
Kokkuhoid laevade pealt peaks olema siiski võimalik. Piiri-

valvelaevastiku paariaastane kogemus peaks olema näida
nud, et võidelda pole siinkandis õieti kellegagi, vaja on aga 
jälgida, teatada j a abistada. Teha sedasama, mida teeb näi
teks Rootsis j a püüdis teha Eestis tsiviilrannavalve. Kusjuu
res (Rootsis vähemalt) on rannavalvel võimalik tarbe korral 
sõjalaeva appi paluda. Nii saaks kokku hoida kahurite j a 
kuulipildujate merd mööda ringivedamise võrra, nende ase
mel võiks osta tänapäevaseid jälgimise, teatamise j a abista
mise seadmeid. 

Ka seadmed, mida mõni ametkond on soetanud, on riigi 
vara, mille otstarbekamat kasutamist võimaldaks teabe pa
rem ametkondadevaheline kasutamine. Kui ametiisikud ka
sutavad aga sedalaadi argumente, et merepiirivalve ühenda
mine mereväega võib viia suhete halvenemiseni Soome sise
ministeeriumiga sedavõrd, et Soome küsib tagasi Eesti 
piirivalvele kingitud laevad, siis tuleb alla neelata ka väliseks
perdi näpunäide Eesti riigiametnikele: suudetagu vältida 
emotsioone j a üksteise materdamist. 

Kuidas veenda meremehi? 
Laevastike ühendamise probleemi käsitlenud ametiisikud 

on juhul , kui merepiirivalve ühendatakse mereväega, näinud 
ette personaliprobleeme: piirivalvepersonali tuleks sel juhu l 
veenda mereväes teenima. 

Vaevalt õnnestuks kedagi veenda teise ametkonda tööle mi
nema, kui seal oleks väiksem palk, halvemad töötingimused, 
kehvem organisatsioon la vähemprestiižne või vähemmõtte-
kas töö. Seega tuleks isikkoosseisu probleemi lahendada mit
te veenmise, vaid motivatsiooni loomisega, arvestades seda, et 
motivatsioon ei koosne paljudel inimestel ainult palgast. 

Arutelu puudutab vaid riivamisi veeteede ameti j a mereins
pektsiooni laevastikke, mõni aasta tagasi küllalt süsteemselt 
looma hakatud j a mullu likvideeritud tsiviilrannavalvet ei 
meenuta enam keegi. 

Kui aga sõjaväestamine jõuab isegi ettepanekuni Jäämur-
detöö üleandmiseks mereväele, siis on kaunis raske näha, 
kuldas see peaks ai tama meresõiduohutust parandada. Kind
lasti parandaks meresõiduohutust hoopis see, kui keegi tu
leks mõttele mitte sulgeda tuletorudega laevajuhtide vaate
välja piirivalvelaevadel. 

Madli Vi t i smann 

Purjetöökoda keset Senat i väljakut. 

"Albanusele" polnud ehitajad pääs teparve jaoks kohta 
plaaninud. 

fuun 

Uusvana "Linden" moodsa pääs tepaadi j a masinamüdinaga 

Ahvenamaalane harilikust kruusist kohvi ei joo. 

"Ahvenamaa tuleb Helsin-
kisse!" Nii ähvardas buklett 
talvisel Helsinki turismimes
sil. Nagu alati, oli Ahvena
maa sealgi kohal üsna harju
muspärases kujunduses 
suure boksiga hästinähtaval 
kohal. Nagu ta on kohal ka 
Stockholmi saarestikumes-
sil, Helsinki paadimessil ja 
muudel turismiüritustel. 

Ahvenamaa elatub sellest, 
et end müüa. Ilusa, veidi ek
sootilise j a s amas tuttavliku
ga ning teatavate stampku-
junditega. Et seal on alati 
päike, kaljud j a meri. Et on 
leib, võinoad j a kruusid. 
Kindla otstarbega asjad, aga 
veidi teistsugused kui mujal. 
Ning kõike saab näha j a kat
suda, kui sõita kohale, Ahve
namaale. 

Helsinkisse tuli Ahvena
maa juuni keskel. Otse kesk
linna: Senati väljakule, Esp
lanaadile j a tu ru äärde Koo-
lerabasseini. Esplanaadil 
pandi püsti s u u r värviliste 
lehvidega midsommarstäng -
jaanipuu. Laval anti lühi-
kontserte. 

Sadamas seisid sümbol-
purjelaevad "Linden" ja "Al-
banus" ning vähemad purje
kad, millel käis päris elu: 
müüdi leiba j a suitsukala. 
"Linden" j a "Albanus" tegid 
lõbusõite, väikelaval samas 
kail saaa tmas rahvamuusi
kaansambel. 

Senati väljak oli tihedalt 
täis lükitud rootsipunaseid 
puumaju. Olid kaubatäna
vad, turismitänavad j a toidu-
tänäv, kus hulk helsinglasi 
proovis maasikamoosiga ah
venamaa pannkooke, millel 
kolm suur t maasikat keskel. 

Populaarne oli postkontor, 
kus tungles rohkesti post-
kaardikirjutajaid j a mär
giostjaid, et sealtsamast uk
seava kõrvalt postkastist 
sõpradele tervitused lähek
sid. 

Iga vald, aga ka iga käsi
tööline püüdis end esitleda 
millegi omapärasega. Isegi 
rõngakujuline süs imust ma
gusavõitu leib oli mitte liht
salt Ahvenamaa, vaid näi
teks Kökari Holmströmide 
oma. Samuti pakkus Paul 
Bradley keraamikatöökoda 
Mariehamni Kaupmehe tä
navalt mitte ainult savikruu
se, vaid ka savist(!) põuepu-
deleid - ei laskvat kukkumi
seni juua . Oli klaasi j a vaipu, 
hõbedat, mett j a peeni puust 
voolitud kõrgel jalal veini
klaase. 

Väljakule püsti löödud la
val pakuti rahvatantsu j a -
laulu, aga ümberkaudsetes 
kesklinnamajades ka päris-
kunsti(näitusi) ning toimus 
ettevõtlusseminar. Ikka sel
leks, et turistidele kättehar-
ju ta tud kujutlusi paremini 
müüa. Sest siis elab ahvena
maalane paremini. 

Madli Vitismann 
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"Ui- a 

Keset linna oli jõepõhjast välja õngitsetud hulk jalgrat
taid. Sealsamas keevitati neis t kokku skulptuuri. Keegi 
üritab roostes rauas t kunsti teha. 

Dotvn 
by the 

JLaituri 
Niisuguse inglise-soome 
segakeelse nimega rokknä-
dalalõppu peeti juunikui
ses Turkus. Kontserdid 
tõid juba reede lõunast 
peale linna kokku hulga 
kirjuid ja karvaseid, aga ka 
So õlel di paljaksaetud jpea-

ega noori. Juuni lõpus 
järgneb Ruisrock, juulis 
operetipäevad ja "Cutty 
Sark", augustis Musiikkt-
juhlat. 

Kontserdilava oli keset 
jõge pontoonidel, kuulajad 
kanei pool jõe ääres. Pile
teid müüdi silla otsas, aga 
ilma piletita kuulajad sei
sid purde taga või istusid 
teisel pool sõiduteed mu
rul. 

Kellele muusikast üksi ei 
piisanud, võis teha benji-
hüppeid otse lava kohal. 
Kaldal oli võimalus proovi
da veel mitmesuguseid ma
sinaid, mis inimesi, pea 
alaspidi piisavalt kõiguta
vad ja raputavad. Võiks ar
vata, et need sobiksid 
mere- või lennukooli sis-
seastumiskatseteks. 

Sealkandis on väikelaeva
de hooaeg alanud kohe jää-
mineku järel. 

Silla aseaine, parvlaev 
"Föri". Kuigi kõige ehtsam 
maantee pikendus, puha 
maksuta, ei sobinud see 
maanteeks - laevajuht ajas 

fmrve kai äärde nu, et koi 
as te telgjoonte vahe oji vä

hemalt pool meetrit . Õppi
gu suurematelt, kuidas 
sentimeetri täpsusega sil
duda! 
Läänemere suurim reisi
laev "Silja Europa" sildub 
väga täpselt. 
"Suomen Joutsen", masti
deta ja katuse all, valmis
tub juuli lõpuks, "Cutty 
Sarkf' regati tulekuks, taas 
linna ehtima. 

«^r-

Enne kontserdile minekut 
puhkavad noored jalga 
kesklinnas Vladimir Üjitši 
kõrval, pööramata talle vä
himatki tähelepanu. 

Turkus remonditakse teistki E-Liini AS-i renditud laeva, 
"Nord Neptunust". Poleks oodanudki seal "Estlinel" 
korstnamärki näha. 

Helsinki Messikeskus 
teatab 

Teine skulptuur, veidi allavoolu, tuleb otse jõkke. See 
hakkab kujutama valaskala saba, betoonalus märgib koh
ta. Teisel pool Aura jõge o n juba pool aastat seisnud kur
di v e o mälestusmärk Eestist, liputa "Orbiit". 

Pärast eelmise turismi
messi lõppu hakati kohe val
mistuma järgmiseks. 

Toimetusele saadetud in
folehes teatab Helsinki Mes
sikeskus tänavu jaanuaris 
olnud messi kokkuvõtetest, 
et külastajaid oli 54 125, 
neist 29 003 eksponentide 
endi väljajagatud kutsekaar
tidega. Ajakirjanikke käis ko
hal 503. Kahel viimasel aas
tal on enim külastajaid ol
nud laupäeval, veidi vähem 
pühapäeval ja peaaegu poole 
vähem reedel. Parimateks 
hinnati Portugali ja Tuusulan 
Rantatie boksid. 

Ülejärgmiseks turismi
messiks valmib messikesku
se kõrval "Holiday Inn" ketu 

kuuluv hotell, mille tal
veaiast pääseb otse näituse
saalidesse. 

Järgmise aasta eksponen
tidele pakub messikeskus 
kõikvõimalikke teenuseid 
kuni telefonide ja õhupalli-
õhuni, aga ka kõrgtehnoloo
giat kuni satelliidiülekanne
te, videokonverentside ja te
levisiooni otseülekande 
võimalusteni. 

Ainus, mida ei soovitata, 
on just see, mida Eestis vaja
taks: nutikamaid võtteid, 
kuidas võimalikult palju tu
rismifirmasid ühe kalli mes-
siruutmeetri peale mahuta
da. 

Madli Vitismann 

"Meie Sadam" 
RE Tallinna Sadam info

leht nr. 11 informeerib sel
lest, millest kõneldi ettevõtte 
pressikonverentsil 19. aprillil 
ja pakub hulga arvulisi näi
tajaid sadama töö kohta. 

Jutuks on veel Kesklinna 
sadama 10. kai uue aparelli 
käikuandmine ja uus reisi-
terminaal, mis nüüdseks 
juba avatud. 

Veel on lugeda, et sadam 
otsib operaatorfirmasid, et 
anda neile rendile terminaa
le, seadmeid ja ladusid või 
hoonestusõigust nende raja
miseks. Sadamakapten 
Eduard Hundilt on tiheda 
laevaliikluse kohta sama 
lugu, mis ilmus ka meie le
hes 5. juunil. Tagaküljel pee
takse meeles juubilare. 
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Kas Viimsil on õigus Naissaart müüa? 
Mul ei ole kahjuks selles asjas, kuldas kaitsta Naissaare 

tulevikku. Eestis sobivat häälekandjat — lehte, mis oleks hu
vitatud välja astuma saare kaitseks, ja selle tõttu olen veel 
kord sunnitud "Meremehe" poole pöörduma, sest on ju laeva
des kombeks aidata "pommil olevaid" ametivendi, tehes neile 
ruhvis laua ääres ruumi sits, kül kätte jõuab söömaaeg. 

Nit palun veelkord teid, et teeksite väheke ruumi selle hale
da meremehe, kunstniku ja kirjaniku jaoks, kellel süda on 
nukker ja meel haige nähes, kuidas valmistatakse ette kodu
saare lõplikku laastamist ja halastamatut ekspluateerimist. 

Olen "Meremehe" veergu
del 23. 3. 96 püüdnud juhti
da avalikkuse tähelepanu 
Naissaare looduspargi puu
dulikule ja ebaselgele kaitse-
määrustikule. Lugedes Tal
linna "Eesti Päevalehes" 8. 
märtsil ilmunud artiklit 
"Naissaar ootab tulevikuka
va", on ilmne, et need kartu
sed on kahjuks igati põhjen
datud. Kirjutises selgub ni
melt, et Viimsi vallavalitsus 
on andnud AS-i ENTEC arhi
tekt-planeerijale Kaur Lassi
le ülesandeks tuleva juuni
kuu jooksul esitada Naissaa
re üldplaneering Viimsi val
lavolikogule kinnitamiseks. 

Lassi sõnadest selgub, et 
kavas on "püsiasustuse, su-
vilakruntide müügi ja koha
liku tähtsusega tööstuse 
arendamine". J a sellega näib 
olevat kiire, sest Naissaarel 
on kavas luua 9 asulat ja 
üks tööstusrajoon — selges 
vastuolus looduspargi põhi
mõtetega mujal maailmas. 

Mis aga erilist hirmu teki
tab, on artikli juurde kuuluv 
Alvar Jaaksoni kaart, millest 
selgub, et ehitamiseks ette 
nähtud ala suurus on tervelt 
7 ruutkilomeetrit. See on eri
ti silmatorkav, kui seda võr
relda eraomandite suuruse
ga 1938. a. "Naissaare 
maaüksus te nimekirjas", 
kus eraomandite kogusum
ma on vähem kui üks ruut
kilomeeter — täpset 98^965 
hektarit (100 ha = 1 km2). 

Suurem osasaare pinnast. 
umbes 8 km2, on kaardil 
mus ta värvi all, mille kohta 
on öeldud, et see on kaitse
vöönd, kus ehitamine on 
keelatud. Kahjuks on siin 
aga t egemis t selge altveda
misega, sest mustaga mär
gi tud ala el ole looduskait
se alla võetud s ihtkai tse-
vöönd, vaid hoopis piirangu-
vöönd, nagu see on kirjas 
Riigi Teatajas nr. 41 (25. ap
rill 1995), milles looduspargi 
valitseja nõusolekul on luba
tud "uute teede, õhuliinide ja 

muude kommunikatsioonide 
rajamine ning uute ehitiste 
ja rajatiste püstitamine" 
(punkt 27.2): ühel või teisel 
kujul majandatavat ala on 
Naissaare looduspargis kok
ku tervelt 15 km ! 

Nii koosneb sihtkaitse-
vöönd — looduskaitseala, 
kus kehtib ehituskeeld — 
lõppude lõpuks ainult nen
dest viiest väikesest, saare 
pinnale laiali paisatud alast, 
mis kaardil on märgitud hal
li tooniga ja mille pinna suu
rus on ainult 3,5 ruutkilo
meetrit! 

Nähtavasti ei ole käsil 
mingi looduspargi arengu
plaani loomine, vaid hoopis 
agulisarnase suvilate ja töös
tusrajooni põhiplaan — suu
rejoonelised äritehingud loo
duspargi varjunime all. 

Küsimus ei seisa siin en
diste naissaarlaste maa
omandite tagastamises, sest 
neid taotlusi on sisse antud 
ainult 38 ja nende tagasta
misele kuuluva pinna suu
rus on ainult 56,268 hekta
rit ehk pool ruutkilomeetrit. 
Nende endiste naissaarlaste 
maaomandite tagastamine ei 
avaldaks mingit mõju loo
duspargi säilitamisele ja 
arengule, sest nii väiksear
vuline püsielanikkond ei ol
nud suuteline saare loodust 
kahjustama, ja nende tagas
tamine ei ole seotud mingite 
kuludega. 

Kui Naissaare vallavalit
sus pärast elanikkonna eva
kuatsiooni 1940. aastal lõpe
tas oma tegevuse, kanti see 
üle Harku valda. See ei too
nud endaga kaasa Naissaare 
muutumist Harku oman
diks. 

1960. aastal anti Naissaar 
Viimsi külanõukogu haldus
se. Ka see ei tähenda 
seda, et Viimsist oleks 
saanud Naissaare omanik! 
Sest saar jäi armee "keelatud 
piirkonnaks" kuni 1993. 
aastani. 

Vabariikluse ajal koosnes 

Naissaar peale ülalnimeta
tud eraomandite riigimetsast 
ja sõjaväele kuuluvatest ala
dest ning vallaomavalitsuse 
ja Riigimetsade talituse 
kruntidest. 

Kuna 1995. a. loodud 
Naissaare looduspargi valit
sejaks on määratud Harju 
maavanem, siis on küsitav, 
kas Viimsi vallavalitsusel 
on praegu üleüldse mingit 
juriidilist õigust midagi 
müüa riigile kuuluvas loo

duspargis — või toimub see 
Harju maavanema nõusole
kul? 

700 aasta eest keelas ku
ningas Erik Menved metsa
raie Naissaarel. Et Naissaa
rel on praegu mängus teised 
huvid, selle kohta ei tohiks 
olla kahtlust. Kuidas ilusa 
saare vägistamine on kavan
datud, selgub juuresoleva
test kaartidest. Näiliselt ei 
taha keegi tõsta oma häält 
saare kaitseks, ja Eesti rah

vas, kes peaks huvi tundma 
tulevase looduspargi saatuse 
vastu, laseb end oma tead
matuses ninapidi vedada. 
Naissaare saatus on vaekau
sil: kas sellest saab rahvus
vaheline häbiplekk — oma
kasu ja lühinägelikkuse 
ausammas —, või ilus loo
duspark Tallinna külje all, 
mille sarnast ei ole ühelgi tei
sel Euroopa pealinnal?! 

Erik Schmidt 

"Anna Sierra H 

"Anna Sierra" juhtum on 
üks tüüpilisi Kaug-Ida laeva-
kaaperdamisjuhtumeid, mis 
viiakse läbi pea sama stse
naariumi järgi. Rünnaku 
eesmärk on hõivata alus ja 
selle pardal olev last. Mis 
teeb sellest "Anna Sierra" pu
hul märkimisväärse, on see, 
et esmakordselt on kaaper
da tud laev ja selle last leitud 
puutumatutena, piraadid 
endiselt pardal. 

12. septembril 1995 väljus 
Küprose lipu all sõitev moo
torlaev "Anna Sierra" Taist 
Ko Si Chang'ist suhkrulasti-
ga, mille väärtus oli 5 miljo
nit dollarit, Filipiinidele Ma-
nilasse. Laev, mille omanik 
on Limassoli "Skate Shipping 
Company Ltd", oli mehitatud 
23 kreeklase, jugoslaavlase, 
srilankalase ja egiptlasega. 
13. septembril umbes 00.30 
Tai ja Kambodža piiri ületa
mise ajal piirasid laeva üm
ber kolmkümmend piraati, 
kes olid relvastatud auto
maatrelvadega. Kaaperdajad 

lähenesid kiiretel mootor-
paatidel j a hõivasid laeva. 
Jõuk s u u n d u s meeskonna
ruumidesse. Uksed pandi 
relvastatud valve alla ja 
meeskond käsutat i seejärel 
oma kajutitest välja ning 
aheldati käeraudadega paa
rikaupa kokku ja suruti 
kahte väikesesse kajutisse, 
kus neid hoiti kinni kaks 
päeva. 

15. septembri varastel 
hommikutundidel, olles 60 
miili kaugusel Vietnami ran
nikust, koordinaatidel 
08'20'N, 107'14'E, toodi ka
heksa meeskonnaliiget tekile 
ning ähvardati nad tappa. 
Seejärel tõsteti nad üle par
da väikesesse parve ja jäeti 
tormisesse merre ilma toidu, 
joogivee ja navigatsiooniva-
henditeta. Mõned tunnid hil
jem talitati samamoodi ka 
ülejäänud viieteistkümne 
meeskonnaliikmega, ka ne
mad aeti üle parda pääste
parve. "Anna Sierra" aga sei
las edasi. 

Esimesed kaheksa mees
konnaliiget korjati 3 tundi ja 
kakskümmend minutit hil
jem üles kahe Vietnami kala-
paadi poolt j a toodi Condao 
saarele. Ülejäänud päästsid 
samuti Vietnami kalurid ja 
tõid Vung Tausse. 

Järgmisel päeval võttis 
kapten ühendus t omanike
ga, kes juh tunus t teatasid 
Küprose võimudele, nood 
omakorda võtsid kontakti 
USA merepääste kohaliku ja 
Honolulu esindustega ning 
USA õhujõududega, kes in
formeerisid AMVERi (USA 
laevade otsimis- ja päästeor-
ganisatsiooni) ja samuti In
terpoli. 

18. septembril kuulutas 
IMB välja laeva otsingud. 
Laeva kirjeldus koos fotoga 
jagati välja sadamakapteni
tele ja piirkonna agentuuri
dele. Kindlustajate poolt lu
bati rikkalik vaevatasu laeva 
leidmiseni viiva info eest. 

6. oktoobril sai IMB infor
matsiooni, et laev on Lõuna-
Hiinas Beihais. Saadeti välja 
uurijad, veendumaks, et 
tegu on ikka sama laevaga. 

8. oktoobril külastasid 

uurijad sadamat ja leidsid 
laeva "Artic Sea" ankrus nel
janda kai ääres. Laevas tun
ti ära "Anna Sierra". Laeva 
esimene nimi "Diagara" oli 
keevitatud laeva vööri ja aht
risse ning "Anna Sierra" ni-
metähtede kontuurid olid 
veel nähtavad. Laev oli jõud
nud Beihaisse ankrusse 20. 
septembril kell 10 ilma oma 
tulekust eelneva teatamise
ta. Avastati, et "Artic Sea" 
nimele välja antud doku
mendid, mis esitati Beihai 
võimudele, olid võltsitud. 
Ainult ühel meeskonnaliik
mel oli vajalik meresõidutun-
n istus. 

25. septembril pidas Hiina 
piirivalve laeva kinni ja pani 
välja kahemehelise relvasta
tud valve. Meeskonna passid 
ja laevadokumendid konfis
keeriti. 14 meeskonnaliik
mest kaheteistkümnel oli In
doneesia ja kahel Malaisia 
pass. Võltsdokumentide hul
gas oli ka konossement. mis 
näitas, nagu oleks laev lasti
tud Brasiilias. Paberite järgi 
oleks suhkur nagu müüdud 
ühele Beihai kohalikule 
kaupmehele septembris, 

enne piraatide rünnakut 
"Anna Sierrale". 

Küprose Register saatis 
kohe Pekingisse oma kauba-
laevanduse osakonna kõrge
ma ametniku, diplomaatilis
te kanalite kaudu nõuti Hii
na RV-lt abi kooskõlastatud 
sekkumiseks piraatlusesse 
vastavalt ÜRO 1982. a. vas
tava konventsiooni tingimus
tele; ühendust võeti ka Inter-
poliga. 

24. oktoobril saadi Hon-
duurase laevaregistrist kin
nitus, et seal pole registree
ritud ainsatki "Artic Sea" ni
melist laeva. Uurimine kinni
tas, et Honduurase laevare
gistriga olid seotud ka mit
med eelnevad laevalasüde 
varguse juhtumid. 

Nüüd on juba üle kuue 
kuu sellest, kui kaaperdatud 
"Anna Sierra" jõudis Beihais
se. Laev asub endiselt kai 
number 4 ääres, pardal 
suhkrulast ja 14 meest, keda 
peetakse piraatideks. Loode
takse, et juhtum saab lahen
duse lähitulevikus. 

IMO materjalidest tõlkinud 
Lauri Naber 
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Veel lipu-
kapteneist 
Lotesalt helistas toimetus

se sadamakapten Ants Uibu 
ja täpsustas sealset juh tu
mit: pukseri Tugev" (omanik 
Balti Laevaremonditehas), 
mille kapten vahetusse laks, 
vormistas ta Loksalt Tallinna 
kõigiti korrektselt. 

Kopli s adama piiripunkti 
ülem Kalle Dammann lisas, 
et Koplist väljunud laev käis 
Rootsis ä r a j a saabus sealt 
Loksale rollikohase kapteni
ta. Tänu Loksa sadamale 
ilmneski, et Eesti passiga 
kapten oli laevalt lahkunud 
juba enne Tallinnast välja
sõitu. 

Sedalaadi probleeme ole
vat paljude abilaevadega 
ning ka piirivalvur ei seisa 
enam päras t laevade välja-
vormis tarn ist pollari kõrval -
sageli j ääb laev veel lootsi 
ootama. Seetõttu loodabki 
piirivalve ausatele lootsidele, 
aga paljudel abilaevadel on 
õigus lootsita sõita. 

Laevaomanikule na tuke 
kallim variant on Eesti koda
nikust kapteni vahetamine 
mitte kodaniku vastu peale 
Eesti vetest väljumist. On 
teada ka firmasid, kel mõni 
Eesti passiga kapten spetsia-
liseerunudki sellele, et viib 
Eesti vetest välja ühe laeva 
teise järel. 

"Eesti Merelaevanduse" 
avalikkussuhete juht Tiit 
Roosileht palus vabandada 
kogemata juh tunud eksituse 
pärast. Nooremate tüüri
meeste hulgas on eestlaste 

Keset kodumuru — õnnit
lema on tulnud Eesti Mere
muuseumi esindus. Reet 
Naberi foto. 

ülekaal kõige tugevam: 56 IH 
tüürimehe hulgas on eestla
si 40. 

Eesti kodanikku ei tunne 
ära nime järgi. "Salmest" 
"Reedaks" muutunud laev 
(ex "EVA 200", ex "EVA 
003"), mis seisis terve möö
dunud suve Lennusadamas, 
kuni lõpuks rüüstati, j a on 
nüüd laevaregistrisse kan
tud mereinspektsiooni uuri
mislaevana, on saanud huvi
tava nimega kapteni. See 
Eesti kodanik on A. Lenin, 
varem aga olevat tema nimes 
e kohal täpid olnud. 

Madli Vitismann 

Endel Sõerde — 7 0 
Kui laev on päev, 
me toimingud ja teod ta lastiks on all trümmiluukide. 
Las vajub meresügavusse laev! 
Veel sajand hiljem tasub tuukritel 
ta lasti otsinguile sukelduda, 
kui laadungit ei riku põhjamuda! 

(R. Rimmel) 

14. juunil 1996. aastal tä
histati Endel Sõerde — tõeli
se härrasmehe, televisiooni-
korüfee, allveespordiveterani 
ja meresõbra juubelisünni
päeva. Päris kindlasti ei lei
du meie vabariigis ühtki täis
kasvanud eestikeelset ini
mest, kes ei tunneks seda 
sümpaatse häälega endist 
diktorit, nüüd teleajakirja
nikku, kelle meelistemaati-
kaks on merendus. Kus iga
nes lastakse vette uu t lae
va, avatakse terminaali, 
korraldatakse merepäästet 
või -päästeõppusi, tehakse 

mereuuringuid — seal on ka 
Endel Sõerde. Kes siis veel? 

Temale on Eesti merendus 
võlgu mehise käepigistuse 
selle eest, et televisiooni, sel
le avaliku arvamuse kujun
damise kõige võimsama töö
riista vahendusel on rahvast 
informeeritud sellest, millest 
meremehed tavaliselt ise ei 
räägi. J a see informatsioon 
on edastatud terminoloogili
selt laitmatult. See on olnud 
auküsimus! Erilise tänu on 
Endel Sõerdele võlgu Eesti 
Meremuuseum. Arvukate 
näituste avamised, Paksu 

Margareeta katuse all toimu
nud pidulikud üritused, jää
murdja "Suur TÕU", allvee
laev "Lembit", allveearheo-
loogilised ekspeditsioonid 
ims. on pakkunud inimeste
le vaatamisrõõmu juba hulk 
aastaid. Kes ei mäletaks 
kümneid kordi nähtud tele
filmi "Ettevaatust — Hiiu 
madal!", saatesarja "Kaja-
lood", operatiivseid reportaa-
že vrakileidudest, moodsast 
mereuurimistehnikast, su-
keldumistest sügavusse ja 
paljust muust? Kaudselt 
moodustab see vaatajaskond 
muuseumi külastajate ringi, 
keda ei märgita üheski 
aruandes. Aga see ei olegi 
tähtis. Oluline on professio
naalsel tasemel tehtud me-
repropaganda j a see on jus t 
see laadung, mida ei riku aeg 
ega põhjamuda. 

Õnnitlevad sõbrad Mere
muuseumist! 

n 2 1 . juunil seisid RE 
Tallinna Sadam 

sadamates: 
Kes meil käivad 

K e s k l i n n a s a d a m a s 
"Kapten Konga" (Eesti) — lossib, laadib 

konteinereid 
"Mlawa" (Marshalli saared) — lossib 

suhkrut 
"Amur 2528" (Vene) — lossib 

plokkanoode 
"Viento" (Belize) —laadib vineeri 

Muuga s a d a m a s 
"Probitas" (Malta) — laadib naftat 
"Kari-Bitbro 1" (Soome) — laadib naftat 
"Miga-Moti" (Soome) — laadib palke 

"Odro" (Eesti) — ootab laevaomaniku 
korraldusi 

"Suurlaid" (Eesti) — lossib, laadib 
konteinereid 

"Donata" (Eesti) — laadib tehnikat 
"Transestonia" (Eesti) — laadib tehnikat 

Kopli s a d a m a s 
"Olivia" (Küpros) — lossib kipsplaate 
"Uastarnia Bor" — lossib kakaoube 

Paldiski s a d a m a s 
"Volgobalt 172" (Vene) — laadib 

vanarauda 
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[erelaevanduse laevade asukoht 
21 . juunil: 

K a r m o y 

C e u t a s t 

"ELMAR KIVISTIK" — t e e l 
I s landis t Ärdals tangenisse 

"ALEKSANDER ABERG" — t e e l 
S a n t o s e s s e 

"PAUL KERES" — t e e l Rio Grandest 
A n c o n a s s e 

"KRISTJAN PALUSALU" — t e e l J u ž n õ l s t 
S h a n g a i s s e 

"GUSTAV SULE" — Peterburis 
"ALEKSANDER KOLMPERE" — t e e l 

Durbanis t Singapuri 
"HAAPSALU" — H o u s t o n i s 
"VILJANDI" — Morehead Ci tys 
"RAKVERE" — Ärhusis 
"NARVA" — t e e l Port a u Prince*st P u e r t o 

P l a t a s s e 
"VALGA" — t e e l Kal iningradist C a m d e n i s s e 
"SAKALA" — t e e l S e t e s t Port Saidi 
"SOMPA" — Bandjulis 

Neile, kes ootavad 
"KEHRA" — t e e l Salvadoris t B u e n o s 

A i r e s e s s e 
"KUIVASTU" — t e e l R o t t e r d a m i s t 

Paramaribosse 
"KUUSALU" — t e e l Pasajes i s t Dakari 
"PARILA" — t e e l S a n Pedrost Nantes ' ! 
"RAKKE" — t e e l T a m p i c o s t Wi l lemstadi 
"VALKLA" — r e m o n d i s Vene-Balt i s a d a m a s 
"PIHTLA" — t e e l La Pal l ices t A m s t e r d a m i 
"NAISSAAR" — t e e l Haraho lmen i s t La 

P a l l i c e s s e 
"VAINDLO" — tee l Fredrikstadis t Be ja iasse 
"KASSARI" — t e e l Lovi i sast Alexandr iasse 
"MUHU" — Tarantos 
"ABRUKA" — t e e l Oxe lösundis t Di l i ske les i 
"VILSANDI" — t e e l Tal l innast Reykjavikki 
"MUUGA" — Vanasadamas 
"VIRTSU" — A n t v e r p e n i s 
"KAPTEN KONGA" — Vanasadamas 

"KAPTEN VOOLENS" — t e e l S t o c k h o l m i s t 
A n t w e r p e n i s s e 

"MEHAANIK KRULL" — t e e l Antwerpenis t 
V a n a s a d a m a s s e 

"KESSULAID" — Bremerhaven i s 
"VORELAID" — t e e l Bremerhaven i s t 

D r a m m e n i s s e 
"SUURLAID" — Muuga s a d a m a s 
"PAKRI" — t e e l Nea Moudhanias t 

Corki s se 
"ANGYALFJÖLD" — t e e l H o l m s u n d i s t 

Car tagenasse 
"KABALA" — t e e l Valkost Patrases se 
"MOHNI" — t e e l Westerv ik i s t Sev i l l a s se 
"RAPLA" — t e e l R o t t e r d a m i s t Älborgi 
"SOODLA" — A n t v e r p e n i s 
"KLOOGA" — t e e l Antwerpen i s t Peterburi 
"TRANSESTONIA" — Muuga s a d a m a s 
"DONATA" — Muuga s a d a m a s 

JR? 

Väljaandja 
Eest i 
M e r e m e e s t e Liit 

«Meremehe» üksiknumbreid saab osta ka Meremuuseumi kassast. Arvutiküljendus: Väino Trumm, montaaž: Merle Pihlakas 

Järgmine number 
ilmub 
juulis 

Toimetuse postiaadress: Toimetuse asukoht: 
EE0001 Tallinn, Pärnu mnt .67a , 
Pikk 70 , "Meremees" trükikojakorpus 

te l . / faks 6 461 318 
valvetoimetaja on kohal teisipäeviti kell 15-18 

Toimetuse mobiilte
lefon: 8-25-238 088; 
numbripeiler 2 0 7 1 0 
(operaatori telefon 
6304050) 

«PrintaüV 
Tellimuse nr. 2791. 

Toimetaja 
MADLI VITISMANN 




